




3 اقتصادی

هشدار یک موسسه تحقیقاتی: 

اوپک توافق کاهش تولید نفت را برای 9 ماه 
تمدید نمی کند 

موسسه تحقیقاتی »سیتی ریسرچ« آمریکا اعلام کرد، بر خلاف آنچه بازار انتظار 
دارد، بعید است تولید -کنندگان نفت، توافقی را تمدید کنند که تولید آنها را برای 
9 ماه دیگر محدود می کند و می تواند قیمت های نفت را به شدت افزایش دهد. 
به گزارش ایرنا به نقل از شبکه خبری سی. ان. بی. سی آمریکا، تحلیلگران 
موسسه تحقیقاتی یاد شده که در آستانه برگزاری نشست فردای )9 آذر( سازمان 
کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و تولیدکنندگان غیراوپک در راس آنها 
روسیه، این پیش بینی را مطرح کرده اند، معتقدند: قیمت های کنونی نفت 
منعکس کننده انتظار بازار مبنی بر تمدید توافق مذکور تا پایان سال 2018 

است.
آنها می گویند، انتظار ما این است که سرنوشت توافق کاهش تولید نفت چیزی 
کمتر از یک تمدید 9 ماه خواهد بود. انتظار می رود سرنوشت این توافق، یک 
تمدید کوتاهتر یا به تاخیر انداختن تصمیم گیری در مورد آن تا پایان سه 
ماه نخست سال 2018 )اواسط فروردین 1397( باشد، زمانی که اعتبار توافق 

یادشده نیز به پایان می رسد.
سی ان بی سی اعلام کرد، اگر این پیش بینی درست باشد، انتظار می رود 
معامله گران، اوراق بهادار نفتی خود را بفروشند، فروش گسترده ای که ممکن 
است در آن سطح قیمت بیش از 3 دلار در هر بشکه ای که در مه )اردیبهشت-
خرداد( گذشته پس از آنکه آخرین نشست اوپک بازار را ناامید کرد، کاهش یابد.
قیمت نفت دیروز )سه شنبه( پس از آنکه رویترز اعلام کرد یک کمیته فنی 
متشکل از نمایندگان اوپک و غیراوپک از تمدید 9 ماه توافق کاهش تولید نفت 
به شرط بازنگری آن در ماه ژوئن )خرداد-تیر 1397( حمایت کردند، اندکی 

کاهش یافت.
سیتی معتقد است، عربستان و روسیه هنوز موافق تمدید 9 ماه نیستند. 

تردید در مورد طرح روسی کاهش تولید نفت که اعتراض شرکت های بزرگ 
نفتی روسیه جرقه آن را زد، موجب کاهش سطح اطمینان بازار به تمدید توافق 

مذکور در نشست فردای اوپک شده است.
به گزارش ایرنا، اوپک در نشست رسمی 30 نوامبر 2016 )دهم آذرماه ( 1395 
خود در وین، برای نخستین بار از سال 2008 میلادی با کاهش تولید موافقت 
کرد تا با کاهش مازاد عرضه نفت در بازارها، به بالا رفتن سطح قیمت ها کمک 

کند. 
براساس این توافق، مقرر شد اوپک یک میلیون و 200 هزار بشکه در روز از 

سطح تولید خود بکاهد. 
14 کشور الجزایر، آنگولا، اکوادور، گینه استوایی، گابن، ایران،عراق، کویت، 
لیبی، نیجریه، قطر، عربستان، امارات متحده عربی و ونزوئلا عضو اوپک هستند. 
ایران، نیجریه و لیبی تا رسیدن به سطح تولید پیش از بحران خود از برنامه 

کاهش تولید اوپک مستثنی شدند. 
اوپک همچنین موفق شد بیستم آذرماه 1395، تولیدکنندگان نفت غیراوپک 
شامل روسیه، قزاقستان، گینه، جمهوری آذربایجان، سودان، مالزی، عمان، 

بولیوی، مکزیک، بحرین و برونئی را با خود همراه سازد. 
این تولیدکنندگان نیز در مجموع با کاهش 600 هزار بشکه در روز از تولید 

نفت خود موافقت کردند. 
وزیران نفت و انرژی کشورهای عضو اوپک در نشست رسمی چهارم خرداد 
امسال این سازمان با تمدید توافق کاهش تولید نفت برای 9 ماه دیگر موافقت 

کردند.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس :

حراج سکه به نفع کشور نیست
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه حراج سکه به 

جیب دلالان ریخته می شود گفت این روش به نفع کشور نیست. 
 محمدرضا پور ابراهیمی با اشاره به حراج سکه از سوی بانک مرکزی، بیان 
داشت:از اقدام بانک مرکزی دراین زمینه مطلع هستیم و فلسفه این کار برای 
کاهش التهاب و مدیریت بازار سکه است که تا حدودی قابل قبول است اما باید 

پیش بینی شود که این اقدام تا چه اندازه موفقیت آمیز خواهد بود.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: درست است که 
حراج سکه از سوی بانک کارگشایی برای کنترل و مدیریت التهاب بازار است اما 
این سوال وجود دارد که آیا همه ابعاد این طرح دیده است یا تنها به یک موضوع 
آن پرداخته شده است. نماینده مردم کرمان و راور در مجلس دهم شورای 
اسلامی با بیان اینکه افزایش قیمت سکه به دلیل متغییرهای اقتصادی است، 
گفت: با این حال برای انجام هر اقدام و تصمیم گیری در اقتصاد نیامند تحلیل 
عوامل متخصص و دقیق هستیم و بررسی کنیم در شرایطی که تفاوت قیمت 
سکه بین نرخ بانک مرکزی و بازار میانگین 150 هزار تومان است، حراج سکه 

چه اثری دارد.
وی با بیان اینکه باید تاثیر حراج سکه بر بازار ارزیابی شود، بیان داشت: لازم 
است بررسی کنیم که حراج سکه رانتی توزیع می شود و چه تغییری در بازار 
سکه می گذارد، همچنین باید عوامل موثر در این قضیه شناسایی و مدیریت شود 

و انتظار می رود که عملکرد بانک مرکزی نیز به تناسب تغییر کند.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: رفع اختلاف 
قیمت سکه بین بازار و بانک مرکزی با استناد به عدله محاسباتی و توزیع حجم 
قابل قبولی از سکه امکان پذیر است اما با توجه به میزان این اختلاف به نظر می 

رسد سود حراج سکه به جیب دلالان می رود و در نهایت به نفع کشور نیست.

عضو کمیسیون صنایع و معادن، :

تولیدات داخلی نیاز بازار لاستیک را 
تامین می کند

عضو کمیسیون صنایع و معادن، گفت: برا ی واردات برخی از لاستیک ها که 
مصارف خاص وجود دارد و در کشور نیز تولید نمی شود مشکلی وجود ندارد و 

نباید در مسیر آنها توقف ایجاد شود. 
 ولی ملکی ، درخصوص بسته شدن سایت ثبت سفارش لاستیک خودرو، اظهار 
داشت: طبق اصول این اقدام کار درستی است، در شرایطی که تولیدکنندگان 
داخلی از نظر انبار مشکل دارند و واردات بازار فروش را دچار مشکل می کند 

واردات لاستیک خارجی معنا و مفهومی ندارد.
عضو کمیسیون صنایع و مادن مجلس شورای اسلامی لاستیک به عنوان یک 
کالای لوکس، غیرقایل تولید و خارج از دسترس نیست، گفت: واردات برخی 
از سایزها و مدل هایی از لاستیک که در کشور تولید نمی شود اشکال ندارد، 
خودروهایی که به صورت CBUدر کشور تولید می شوند دارای لاستیک هستند 
و نیاز به واردات ندارند. نماینده مردم مشکین شهر در مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به اینکه در کشور از نظر وجود کارخانه های تولیدکننده لاستیک کمبود 
وجود ندارد و محصولات تولیدی آنها نیز از کیفیت مناسبی برخوردار است، ادامه 
داد: برا ی واردات برخی از لاستیک ها که مصارف خاص وجود دارد و در کشور 

نیز تولید نمی شود مشکلی وجود ندارد و نباید در مسیر آنها توقف ایجاد شود.
وی، اضافه کرد: اگر به صورت مثال لاستیک ماشین آلات صنعتی در داخل 
کشور تولید نشود و یا ازکیفیت بالایی برخوردار نباشد و همچنین قیمت آن 

رقابتی نباشد واردات آن اشکالی ندارد.
عضو کمیسیون صنایع و مادن مجلس در پایان با تاکید بر اینکه لاستیک شامل 
قیمت گذاری نمی شود و بازار آن نیز انحصاری نیست و انحصار زمانی ایجاد 
می شود که تولید آن توسط یک مجموعه باشد، در حال حاضر چندین کارخانه 
تولید لاستیک در کشور وجود دارد، خاطر نشان کرد: وجود چندین تولیدکننده  
بازار را رقابتی کرده و در بخش هایی که رقابت وجود داشته باشد شورای رقابت 

نیز دخالت نمی کند.

پنج شنبه -نهم آذر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4436

گزارش عملکرد 100 روزه دولت دوازدهم حاکی از آن است 
که با وجود اینکه اقتصاد ایران در مسیر رونق غیرتورمی قرار 
گرفت، اما همچنان مواجه با 6 چالش های اساسی و ساختاری 

است. 
به گزارش خبرآنلاین، تازه ترین گزارش دولت دوازدهم درباره 
عملکرد 100 روزه در حوزه اقتصاد منتشر شده است. این 
گزارش به تحقق 72.2 درصدی درآمدهای مالیاتی و رشد 
71 درصدی منابع حاصل از صادرات نفت در 7 ماهه ابتدای 

امسال اشاره دارد.
در گزارش 100 روزه دولت روحانی آمده است؛ در شرایط 
عرصه  در  ویژه ای  جایگاه  از  ایران  اقتصاد  موقعیت  کنونی 
داخلی و بین المللی برخوردار است. در عرصه داخلی نرخ رشد 
اقتصادی، سرمایه گذاری و مصرف بخش خصوصی از تنگناهای 
دوران پرمخاطره آمیز و بحران زا عبور کرده و با اندک گشایشی 

در درآمدهای نفتی روندهای مثبتی را تجربه کرده است.
برآوردهای بانک مرکزی نشان می دهد که رشد اقتصادی 
سال 1396 به طور عمده تحت تاثیر بهبود فضای کسب وکار، 
تثبیت درآمدهای نفتی، حذف شوک های اختلال زای گذشته 
نظیر شوک قیمت ارز و نهاده انرژی و قیمت طلا بهبود قابل 
توجه و مثبتی را داشته و به رقم رشد 6.5 درصد افزایش 

یافته است.
با وجود اینکه اقتصاد ایران با مجموعه تلاش های دولت 
و  را پشت سر گذاشت  تورمی  رکود  دوران دشوار  یازدهم 
در مسیر رونق غیرتورمی قرار گرفت، اما همچنان مواجه 
با چالش های اساسی و ساختاری در حوزه های منابع آب، 
محیط زیست ، صندوق های بازنشستگی، بودجه دولت، نظام 
بانکی و بیکاری فارغ التحصیلان دانشگاهی است. در حوزه رشد 
اقتصادی و سرمایه گذاری نیز چالش های احتمال ناپایداری 
رشد اقتصادی با اتمام ظرفیت های خالی اقتصاد با توجه به 
سرمایه گذاری های ناکافی سال های گذشته، نامناسب بودن 
فضای کسب وکار با وجود بهبود رتبه جهانی فضای کسب وکار 
در سال های اخیر، بالا بودن هزینه های تولید به ویژه هزینه های 
تامین سرمایه و تنگناهای مالی وجود دارد که باید در دولت 

دوازدهم حل شود.
  هدف گذاری رشد اقتصادی فراگیر و ضدفقر

در ادامه این گزارش تاکید شده است؛ برنامه دولت دوازدهم 
دستیابی به هدف »رشد اقتصادی فراگیر،  اشتغال زا و ضد فقر« 
است. این برنامه، شامل دو بخش توسعه ای و حمایتی است 
تا عدالت اجتماعی، کاهش نابرابری و فقر را از طریق اصلاح 
سازوکارهای اقتصادی ایجادکننده آنها محقق شود. برنامه های 
ایجاد اصلاحات  توسعه ای مشتمل بر دو زیر فصل شامل 
اقتصادکلان به منظور دستیابی به حفظ ثبات اقتصادی و 
فراهم کردن زمینه رشد پایدار و بسته های سیاستی برون گرایی 
و توسعه بخش خصوصی و اصلاح نظام بنگاه داری به منظور 

دستیابی به رشد اقتصادی بالا تنظیم شده است.
سال  در  مقاومتی،  اقتصاد  سیاست های  اجرای  بر  تاکید 
1396 موجب شکل دهی فضای نوینی در اقتصاد شده است. 
تدوین برنامه اقتصاد مقاومتی در سال 1396 شامل پروژه های 
اولویت دار در رونق تولید و اشتغال و نیز فرآیند پایش و نظارت 

مستمر بر اجرای این برنامه ها موثر بوده است.
  بهبود رفاه خانوار

براساس این گزارش، تشکیل سرمایه ثابت به عنوان یکی از 

منابع رشد و عامل انتقال فن آوری به فرآیند تولید طی سال های 
اخیر به دلیل کاهش سرمایه گذاری در بخش ساختمان با رشد 
منفی مواجه بوده که با اقدامات دولت و اعتماد مردم به اقتصاد، 
از فصل پایانی 1395 رشد آن مثبت شده و به ترتیب در فصل 
پایانی سال 1395و فصل اول سال جاری با نرخ 6.2 و 7.1 

درصدی افزایش یافته است.
هزینه مصرف نهایی خصوصی به عنوان شاخص رفاه خانوارها 
در فصل اول سال 96 از رشد بالای 7 درصدی برخوردار شده 
است. در واقع اقتصاد ایران که قبلا از کمبود تقاضا رنج می برد، 
هم اکنون با رشد مثبت چشمگیر در مصرف خصوصی روبه رو 
است که تاییدکننده روند بهبود اقتصاد و افزایش رفاه خانوار 
است. هزینه های مصرف نهایی دولتی در فصل اول سال 1396 
نسبت فصل مشابه سال قبل با رشد 6.5 درصدی مواجه شد.

  سیاست های دولت در بازار کار
درباره  دوازدهم  دولت  روزه   100 عملکرد  گزارش  در 
سیاست های دولت در بازار کار اشاره شده که خط مشی و 
تصمیم گیری های دولت در استقرار و استمرار فرآیندهای 
توسعه بازار کار است که از طریق ایجاد زیرساخت ها، بهبود 
عملکرد وظایف حاکمیتی دولت، اقدامات حمایتی برای بهبود 
فضای کسب  و کار و تقویت و نهادینه سازی فرآیند پایداری و 

توسعه اشتغال انجام می شود.
بر این اساس، در 6 ماهه اول سال جاری نسبت به دوره مشابه 
سال قبل، متوسط عرضه جدید نیروی کار حدود 768 هزار نفر 
و متوسط خالص اشتغال ایجاد شده حدود 749 هزار نفر بوده 
است. دولت برای صیانت از اشتغال موجود کشور و گسترش 
فرصت های شغلی به منظور کاهش نرخ بیکاری با هدف بهبود 
وضع رفاهی مردم برنامه اشتغال فراگیر را تعقیب کرده است 
که با توسعه مهارت های نیروی کار، تشویق سرمایه گذاری در 
طرح های اشتغال زا با رویکرد تکمیل زنجیره ارزش، تحریک 
کارفرمایان به منظور استخدام نیروی کار جدید و کمک به 
توسعه اشتغال اقشار کم درآمد در نظر دارد به فرآیند ایجاد 

اشتغال در بنگاه ها سرعت ببخشد.
در صورت اجرای برنامه های فوق و رفع موانع مالی مربوط 

به بودجه و استفاده حداکثری از ظرفیت ها، خالص اشتغال 
ایجاد شده در سال جاری به 970 هزار فرصت شغلی و نرخ 
بیکاری از 12.4 درصد در 1395 به 11.6 درصد در سال 
1396 تنزل خواهد کرد. برآورد مربوط به نرخ بیکاری مبتنی 
بر این پیش فرض است که نرخ مشارکت نیروی کار در سال 
جاری به 41.1 درصد برسد که حدود 0.7 واحد درصد بیشتر 

از سال قبل خواهد بود.
در این میان، مهمترین برنامه های دولت در سال جاری 
حفظ ثبات اقتصادی کشور، استفاده گسترده از ظرفیت های 
بخش خصوصی و تعاونی، فعال کردن ظرفیت های بلااستفاده 
اقتصاد کشور و استفاده از فضای شرایط پسابرجام است تا بتواند 
موفقیت های اقتصادی خود را در زمینه تولید و سرمایه گذاری 
بلااستفاده  فعال سازی ظرفیت های  راستای  در  دهد.  ادامه 
اقتصاد و رونق تولید و اشتغال مقرر شده طی سال جاری، 55 
هزار میلیارد تومان تسهیلات توسط بانک مرکزی در قالب های 
مختلف پرداخت شود که می تواند تحرک قابل توجهی در 

اقتصاد ایجاد کند.  
انعقاد 42 میلیارد دلار قرارداد فاینانس خارجی

مثبت  فضای  از  استفاده  خصوص  در  گزارش،  ادامه  در 
ناشی از پسابرجام و تعامل بیشتر با جهان خارج، اعلام شده 
است دولت تفاهم نامه و قراردادهای مختلفی با کشورهای 
جهان منعقد کرده که به تدریج زمینه های اجرای آنها فراهم 
خواهد شد. تاکنون به میزان بیش از 42 میلیارد دلار قرارداد 
فاینانس خارجی با کشورهای مختلف منعقد شده که جذب 
آن می تواند تحرک قابل توجهی در اقتصاد کشور ایجاد کند. 
علاوه بر این، برای کاهش هزینه های تامین مالی بنگاه ها و رونق 
سرمایه گذاری دولت همچنان ساماندهی نظام بانکی و اتخاذ 
سیاست های مناسب پولی به منظور کاهش سود بانکی و تعامل 
با نظام بانکی بین المللی را در دستور خود قرار دارد که مرحله 
اول آن با ممنوع شدن پرداخت سود به سپرده ها بیش از 15 

درصد در حال اجراست.
با توجه به برنامه های یاد شده انتظار می رود در سال جاری، 
روند رو به بهبود اقتصاد به ویژه در بخش غیرنفتی ادامه داشته 

باشد. اقتصاد ایران در صورت استفاده حداکثری از ظرفیت ها 
و اجرای موثر سیاست های یاد شده توانایی دستیابی به نرخ 
رشد اقتصادی 7 درصد و رشد 7.5 درصدی بدون نفت را در 

سال جاری دارا است.
  رویکرد سیاستی دولت نسبت به بودجه عمومی

بنا به این گزارش، رویکرد سیاستی دولت نسبت به بودجه 
عمومی ناظر بر انضباط مالی با تاکید بر مدیریت مصارف بودجه  
و خلق منابع مالی جدید است. در این راستا، در اصلاح فرآیند 

اجرای بودجه سال سیاست های زیر 1396 اتخاذ شده است:
-  تلاش برای افزایش اختیارات دولت در خصوص تخصیص 
اعتبارات طرح های عمرانی متناسب با اولویت های اجرایی به 

خصوص طرح های خاتمه سال1396.
-  تلاش در جهت پرداخت بدهی های دولت به ویژه بدهی 
دولت به پیمانکاران طرح های عمرانی از طریق کنترل مصارف 

غیرضروری و همچنین انتشار اسناد خزانه اسلامی.
-  انتشار اوراق مشارکت به منظور تزریق منابع جدید برای 

افزایش سرعت اجرای طرح های عمرانی.
-  پیگیری اصلاح قانون مالیات بر ارزش افزوده و تسریع در 

اجرای طرح جامع مالیاتی کشور.
-  در اجرای مفاد بند )پ( ماده )7( قانون برنامه ششم 
توسعه و به منظور ارتقای کارایی و اثربخشی بودجه عمومی، 
 شفافیت، متناسب سازی مسوولیت ها و اختیارات، استفاده 
بهینه از ظرفیت های موجود، ارتقای کیفیت ارائه خدمات به 
مردم، فراهم آوردن زمینه استانداردسازی خدمات دستگاه های 
دولتی، افزایش انگیزه کارکنان و مدیران دستگاه های اجرایی 
برای ارائه خدمات با کیفیت تر به مردم و اعطای اختیارات لازم 
به مدیران جهت ارائه خدمات کیفی و کنترل نتایج فعالیت ها 
و محصولات به جای کنترل مراحل انجام کار، بودجه سال 
1397 دستگاه ها )40 درصد براساس قانون برنامه ششم( 

براساس بودجه ریزی برمبنای عملکرد تهیه می شود.
سرمایه ای،  دارایی  تملک  طرح های  ساماندهی  برای    -
دستگاه های اجرایی موظفند طرح های نیمه تمام دارای توجیه 
اقتصادی و توان تولید محصولات رقابتی، را به بخش خصوصی 
و تعاونی واگذار کنند و برای آن دسته از طرح های نیمه تمام 
که امکان جذب سرمایه گذاری بخش خصوصی را دارند، در 
چارچوب قراردادهای مشارکت عمومی -  خصوصی اقدام کنند.  

 تحقق 72.2 درصدی درآمدهای مالیاتی
درباره  دوازدهم  دولت  عملکرد  روزه   100 گزارش  در 
درآمدهای مالیاتی نیز اشاره و اعلام شده؛ مجموع درآمدهای 
مالیاتی به عنوان درآمدی پایدار در 7 ماهه سال 1396 معادل 
رقم 501 هزار و 80 میلیارد ریال برآورد می شود. مقایسه این 
رقم با مصوب 7 ماهه از تحقق 72.2 درصدی درآمدهای 
مالیاتی حکایت دارد. همچنین پوشش درآمدی بودجه )نسبت 
درآمدهای عمومی به اعتبارات هزینه ای( تا زمان تنفیذ و شروع 
به کار دولت دوازدهم حدود 63 درصد بود که در 7 ماهه سال 

1396 به 48.8 رسیده است.
در همین حال، منابع حاصل از صادرات نفت در 7 ماهه 
سال 1396 نسبت به مدت مشابه سال قبل، حدود 71 درصد 
رشد کرده و سهم آن از منابع 6.2 واحد درصد افزایش یافته 
است. درصد تحقق این منبع در 7 ماهه سال 1396 حدود 
76 درصد است که نسبت به سال قبل، حدود 9 واحد درصد 

افزایش نشان می دهد.

هدف گذاری رشد اقتصادی فراگیر و ضدفقر

رفاه خانوار چگونه بهبود پیدا کرد؟

رئیس اتحادیه مشاوران املاک کشور ؛

تا پایان 9۶؛ رشد نامتعارف قیمت مسکن 
نخواهیم داشت 

رئیس اتحادیه مشاوران املاک کشور گفت: با وجود تغییر و تحولات بازار، نرخ مسکن 
تا پایان سال به سونامی و جهش قیمت نخواهد رسید و رشد نامتعارف را در این بخش 

نخواهیم داشت.
جاسم عقبایی در برنامه گفتگوی ویژه خبری شبکه دو سیما افزود: قیمت خرید و فروش 
مسکن تا پایان آبان 10 درصد رشد داشته است و پیش بینی می کنیم در زمستان در 

مقایسه با تابستان رشد 10 درصدی قیمت مسکن وجود داشته باشد.
وی گفت: افزایش صدور پروانه ساختمانی در سال 96 نشانه افزایش تولید مسکن است. 

عقبایی افزود: در آبان 96 - 48 هزار و 537 قرارداد خرید و فروش در سراسر کشور منعقد 
شد که 16 هزار و 617 قرارداد آن در تهران بود که این تعداد در مقایسه با پارسال افزایش 

یافته است.
وی گفت: در زمینه اجاره مسکن در زمستان امسال که شاهد کاهش تقاضا و افزایش عرضه 

هستیم، پیش بینی می کنیم تا حداکثر پنج درصد اجاره ها کاهش یابد.
مدیرکل تجهیز منابع وزارت راه و شهرسازی هم در این برنامه گفت: صدور پروانه ساختمان 
10 درصد و ارزش افزوده بخش مسکن 7 درصد امسال در مقایسه با پارسال افزایش یافته 
است. بهروز ملکی افزود: با ساخت مسکن مهر و تزریق منابع نفتی به بخش مسکن در برخی 
سالها تولید به شدت افزایش یافت به طوری که از سال 89 تا 92 برای ساخت 750 هزار 
واحد مسکونی پروانه ساختمان صادر شد. وی گفت: در طرح جامع مسکن برنامه بلندمدتی 
به این بخش تا سال 1405 دیده شده است. ملکی افزود: مسکن اولی ها، بافت های فرسوده 
و سکونتگاه های غیررسمی در این طرح دیده شده است. وی گفت: شمار ثبت نام کنندگان 

در صندوق پس انداز مسکن اولی به زودی به 300 هزار نفر می رسد.
مدیرکل تجهیز منابع وزارت راه و شهرسازی افزود: به متقاضیان مسکن اولی ساخت مسکن 
در بافت های فرسوده تسهیلات 8 درصدی داده می شود و انبوه سازان هم در این بافتها می 
توانند از این تسهیلات استفاده کنند. ملکی گفت: طرح جامع مسکن منتشر شده، اگرچه 
معتقدیم این طرح اشکالاتی دارد و باید به طور پیوسته مورد بازنگری قرار گیرد. وی افزود: 
تنها با پمپاژ پول در یک بخش نمی توان کار مثبتی انجام داد و وظیفه دولت نهاد سازی در 
حوزه مسکن است. ملکی گفت: چنانچه سیاست های دولت در حوزه پولی تغییر کند بازار 
مسکن تأثیر خواهد پذیرفت. وی افزود: محتمل ترین سناریو درباره رشد قیمت مسکن در 

هر فصل، افزایش قیمت به اندازه تورم در همان فصل خواهد بود.
مدیرکل تجهیز منابع وزارت راه و شهرسازی گفت: در بازار اجاره مسکن تا پایان سال هم 

افزایشی نخواهیم داشت حتی ممکن است شاهد کاهش اجاره بها هم باشیم.
ملکی با بیان اینکه قیمت کالا و خدمات در مقایسه با پارسال 50 تا 60 درصد افزایش یافته 
است افزود: در حوزه مسکن هم طبیعتاً باید همین افزایش رخ می داد در حالی که افزایش 
نرخ مسکن کمتر از میانگین شاخص کل است. رئیس کانون انبوه سازان مسکن هم در این 

برنامه گفت: مشوق های بانک مسکن در سال 95 اثرش را در سال 96 گذاشت.
جمشید برزگر افزود: سؤال اینجاست که خانه اولی ها آیا می توانند با درآمد یک میلیون و 

200 تا یک میلیون و 500 هزار تومان صاحب خانه شوند؟
وی گفت: بر اساس آمارها، 11 تا 14 میلیون نفر حاشیه نشینند و 9 تا 10 میلیون نفر 
در بافت های فرسوده هستند. برزگر افزود: بر اساس همین آمارها، 600 تا 800 هزار و یا 
یک میلیون و 200 هزار خانوار هر سال مسکن اولی هستند. وی گفت: گردش نقدینگی 
20 تا 30 درصد صنایع به بخش مسکن مرتبط است و این بخش 12 تا 18 درصد اشتغال 

مستقیم دارد.
رئیس کانون انبوه سازان مسکن افزود: سرمایه گذاری در بخش مسکن نیاز به پشتیبانی 
دارد در حالی که نیاز کشور به مسکن در هیچ وزارتخانه یا سازمانی به طور دقیق برآورد نشده 
است. برزگر گفت: در طرح جامع مسکن تولید سالانه یک و نیم میلیون واحد مسکن دیده 

شده در حالی که در برنامه توسعه، این تعداد یک میلیون است.
وی افزود: رونق خرید و فروش مسکن در سراسر کشور اتفاق نیفتاده و بیشتر آمار ارائه شده 
در تهران است. برزگر گفت: وقتی برای یک مترمربع مسکن 600 هزار تومان هزینه خدمات 

می دهیم و هزینه انشعبات 7 تا 8 برابر می شود همینها باعث افزایش قیمت می شود.
وی افزود: در حوزه مسکن تا پایان امسال اتفاق خاصی نخواهد افتاد.

رئیس کانون انبوه سازان مسکن گفت: روزی ایران ششمین تولید کننده سیمان در جهان 
بود در حالی که هم اکنون کارخانه های سیمان کشور با 30 تا 35 درصد ظرفیت کار می 
کنند. برزگر افزود: برای برون رفت از رکود در بازار مسکن صندوق توسعه ملی باید به کمک 
این بخش بیاید. سخنگوی کمیسیون عمران مجلس هم در ارتباط تلفنی با این برنامه گفت: 

انتظاراتی که از رونق در حوزه مسکن می رفت در عمل اتفاق نیفتاده است.
صدیف بدری افزود: وزارت راه و شهرسازی به تنهایی نمی تواند در بخش مسکن تأثیرگذار 
باشد بلکه هیأت دولت و شخص رئیس جمهور باید در این زمینه پیش قدم باشند هرچند که 
عزمی در این حوزه دیده نمی شود. وی گفت: سیاست مدونی در بخش مسکن وجود ندارد 

و اهداف طرح جامع مسکن عملیاتی نشده است.
بدری افزود: وزارت راه و شهرسازی که مسکن مهر را زیر سؤال می برد باید به این سؤال 

پاسخ دهد که آیا توان تولید سالانه یک میلیون واحد مسکونی را دارد؟
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عذرخواهی، اتهام و تکذیب دردی دوا نکرد 

توفان مرد دستمال به سر تایلندی 

انتشار عکسی از مربی تیم زنان کبدی تایلند در رقابتهای قهرمانی آسیا به سرعت 
تبدیل به مهمترین خبر رسانه های غیر رسمی ایران شد.

 در جریان مسابقات بانوان کبدی قهرمانی آسیا درگرکان  که فقط تماشاگران 
و اعضای خانم تیم ها حق حضور در سالن را داشتند، یکی از مربیان مرد تایلند با 
ظاهری عجیب در سالن حاضر بوده است.این موضوع تا دیروز بعداز ظهر پنهان مانده 
بود تا اینکه انتشار یک عکس در فضای مجازی همه چیز را عوض کرد و درست 
دقایقی پس از انتشار تصویر این مرد تایلندی که با انداختن یک شال روی سر خود 
قصد فریب مسئولان و دوربین ها را داشته است،میلیون ها نفر نسبت به این موضوع 
واکنش هایی عموما منفی نشان دادند.  با بزرگ شدن خبر مسئولان فدراسیون 
کبدی که برگزاری یک مسابقه بین المللی را با موفقیت پشت سر گذاشته بودند 
مجبور به واکنش شدند. در ابتدا مدیر روابط عمومی فدراسیون اعلام کرد: »هیچ 
کسی به ایشان نگفته روسری سر کند و این موضوع ابتکار شخصی این فرد بوده است. 
دوستان ما در چک کردن ورود و خروج و آیدی کارت بی دقتی کردند و بعد از چند 

ثانیه این مساله رفع شد. از تمام مردم عذرخواهی می کنیم.«
 با این حال رییس فدراسیون کبدی تصویر منتشر شده را حاصل شیطنت یک 
عکاس می دان. جالب اینکه محمدرضا مقصودلو کم کاری مسئولان زیر مجموعه 
خود را به عکاسان و جامعه رسانه ربط داده است: »انتشار این تصویر شیطنت یکی از 
عکاسان بوده است. بلافاصله مسئولان خانم حفاظت سالن مسابقات که از این موضوع 
نیز اطلاع پیدا کرده بودند این مربی مرد را به بیرون از سالن هدایت کردند. برابر 
بخشنامه این مسابقات تنها مربیان و سرپرستان خانم تیم های شرکت کننده اجازه 
حضور در سالن مسابقات را داشتند و این اتفاق نیز تنها برای چند لحظه پیش آمد که 
ما بابت آن از مردم ایران عذرخواهی کردیم. ما مسابقات بسیار مهمی را با حضور 10 
تیم میزبانی کردیم که خون از دماغ کسی ریخته نشد اما برخی قصد دارند با طرح 
مسائلی میزبانی ما را زیر سوال ببرند.«  با وجود توضیح مسئولان فدراسیون کبدی در 
تصویر منتشر شده و حتی از فاصله دور هم جنسیت این مرد زیرشالی که به سر دارد، 
مشخص است و اینکه  چطور مسئولان از ظاهر او متوجه نشدند که یک مرد وارد سالن 
شده، عجیب به نظر می رسد.البته در توضیحات تکمیلی گفته شده این مرد بلافاصله 
به بیرون هدایت شده است اما به هرحال قدرت تصاویر و توییت ها بیش ار توضیحات 
بعدی است و این عکس امروز به سرتیتر رسانه های بزرگ اروپایی و آمریکایی  نیز راه 
خواهد یافت؛ لابد با این شرح که : مربی بانوان تایلند برای هدایت تیمش مجبور به 
سرکردن روسری شد .   باید دید واکنش وزارت ورزش و مسئولان ذیربط به این اتفاق 
عحیب  چه خواهد بود.اتفاقی که تصویر ایران را در ذهن دیگران مخدوش می کند...

آخر کارم می خواهم استقلال در رده بالا باشد

شفر: سبک بازی استقلال را تغییر داده ایم
سرمربی تیم فوتبال استقلال می گوید بسیاری از افراد به او می گویند که سبک بازی 

استقلال از زمان آمدنش کاملا تغییر کرده است.
وینفرد شفر، سرمربی تیم فوتبال استقلال تهران  دیروز در نشست خبری قبل از بازی 
با پیکان در چارچوب هفته  چهاردهم مسابقات لیگ برتر فوتبال ایران، بیان  کرد: خیلی ها 
در مورد بازی آخرمان پیغام هایی به من دادند و همچنین بیرون از این جا آقایی پنج 
 دقیقه با من صحبت کرد و گفت که کاملا مشخص است که سبک بازی استقلال تغییر 
کرده است و سبک جدیدی از فوتبال را بازی می کند و می تواند توپ را در اختیار خود 
نگه دارد. او ادامه  داد: در کنفرانس بعد از آخرین بازی مان هم من راجع  به این موضوع 
صحبت کردم. می خواهم یک بار دیگر بر آن تاکید کنم. وقتی ما فقط از پاس بلند 
استفاده کنیم نمی توانیم همه بازی ها را ببریم و شاید چند بازی را برنده شویم. زمانی که 
من به استقلال آمدم این تیم رتبه پانزدهم جدول رده بندی بود.وی افزود: چیزی که من 
می خواهم این است که فوتبال مان را بهتر کنیم. شما در زمانی در بازی های لیگ شانس 
دارید که بتوانید بازی های بهتری ارائه بدهید یعنی بازی با تعداد پاس های بیشتری انجام 
شود و امسال توپ دوست شماست. کارهای ترکیبی خوب و سرعتی از سمت راست و 
چپ انجام بدهید و سانترهای خوبی هم روی دروازه انجام شود. یعنی پاس های باکیفیت 
و خوب و سریع به مهاجمان برسانید. ما روی پاس  دادن، پاس دادن و پاس دادن کار 
می کنیم. البته نکته مهم دیگر هم بحث آمادگی جسمانی است. اگر با آمادگی جسمانی 
خوب وارد زمین شویم شانس زیادی برای پیروزی داریم.  سرمرب استقلال ادامه داد: 
من درباره بازی آخرمان صددرصد خوشحال نیستم چرا که هر روز و هر بازی باید بهتر 
و بهتر شویم. این گونه نیست که مثل یک کتاب صفحه ها را به راحتی و سریع عوض 
کنیم. باید کم کم پیش برویم اما مطمئنا می خواهم زمان آخر کارم با استقلال تیم به 
رده بالایی جدول در لیگ ایران و آسیا بازگردد. شفر تصریح کرد: به خاطر همین موضوع 
همه اعضای کادر فنی، بازیکنان، مدیریت و هواداران باید کنار هم باشند و همه در یک 
مسیر حرکت کنند. من از آمدن ساناک هم بسیار خوشحالم. او تمرین های بسیار خوبی 
را برای بازیکنان در نظر می گیرد. امیدوارم "گل" هم به زودی به جمع ما اضافه شود. 

ما یک برنامه خوب نه فقط برای تیم اصلی بلکه برای آکادمی باشگاه خواهیم داشت.

جلالی: همه بازیکنانم با انگیزه اند
سرمربی تیم فوتبال پیکان گفت:  روز پنجشنبه مقابل استقلال برزگ بازی داریم و 
در همین مسابقه تدبیر ما را خواهید دید. مجید جلالی در نشست خبری پیش از بازی 
با استقلال اظهار داشت: با وجود آکه در دو بازی یک امتیاز گرفتیم اما بازی های خوبی 
انجام دادیم و به همین دلیل امیدواریم. بازیکنانی که در تمرین می بینم بسیار با انگیزه 
هستند و به آینده من را امیدوار می کنند. آنها ثابت می کنند که بازیکنان شایسته ای 
هستند و با تیم بزرگ استقلال بازی داریم. جلالی افزود: با وجود اینکه فردا می خواهیم 
با تیم بزرگی بازی کنیم ولی من این اطمینان را می دهم که یک بازی خوب،  منظم 
و جذاب را ارائه کنیم.  وی در پاسخ به این سؤال که استقلال معمولا مقابل تیم هایی 
که بسته بازی می کنند دچار مشکل می شود و آیا قرار است فردا پیکان مقابل استقلال 
با همین حربه به میدان برود، گفت: ما به ظرفیت های خودمان نگاه می کنیم و به 
قابلیت های حریف؛ به همین دلیل روی همان اتفاقات کار می کنیم و سعی می کنیم 
روی چیزی تمرکز داشته باشیم که شانس ما را برای موفقیت افزایش دهد.بدون شک 
شما فردا شاهد تدبیر ما مقابل استقلال خواهید بود و فردا مشخص می شود که با چه 
شیوه ای مقابل استقلال بازی می کنیم. سرمربی تیم فوتبال پیکان  در مورد اینکه چرا 
پیکان بعد از 7 برد متوالی در دو بازی اخیرش نتوانست خوب نتیجه بگیرد، آیا بحث های 
حاشیه ای باعث شد چنین اتفاقی رقم بخورد یا مسائل دیگر، گفت: همه این مسائل در 
نتیجه نگرفتن ما دخیل بودند. در دو بازی اخیر مقابل نفت آبادان و استقلال خوزستان 
موقعیت های خوبی ایجاد کردیم ولی نتوانستیم مثل بازی های قبل از موقعیت هایمان 
سود ببریم. این مسئله یک چیز طبیعی در فوتبال است. اینکه در یک لیگ همیشه 
نمی توان در قبال بازی خوبی که می کنیم نتیجه بگیریم. در بردها و باخت های ما این 
اتفاق افتاده است.  جلالی در مورد اینکه بعد از جدایی منشا از پیکان گفتید بازیکنان 
خارجی که می آورید در حد آنها هستند، اما این سه بازیکن در لیست مازاد قرار داشت، 
اظهار داشت: من از جمع این سه بازیکن فقط از یکی از آنها راضی نیستم. چه کسی 
می گوید که آنها در لیست مازاد هستند. دو بازیکن دیگر ما خوب هستند. اما آنها مصدوم 
بودند. در بازی با استقلال هم یاران آسیب دیده ما رسیدند اما در مسابقه با استقلال 
خوزستان نصف تیم را در اختیار نداشتیم. دو بازیکن محروم بودند و سه بازیکن مان 
مصدوم که اغلب آنها را برای بازی  روز پنجشنبه  در اختیار داریم. دو بازیکن خارجی 
ما خیلی خوب هستند. وی در مورد اینکه باسی از ابتدا مصدوم بود که به پیکان آمد 
یا نه، گفت: خیر این بازیکن مصدوم نبود. در بازی با سیاه جامگان هم فوق العاده بود. اما 
بعد از آن مصدوم شد و در تمرین تیم ما دچار مصدومیت شد. گروه پزشکی ما باید در 

مصدومیتش توضیح دهد. مصدومیت او زیاد طول کشید.

پنج شنبه -نهم آذر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4436

ابهامات بیانیه کمیته اجرایی ای اف سی 

ایران - عربستان؛ پیروز شدیم یا شکست مان دادند؟ 

بیانیه نهایی کمیته اجرایی ای اف سی در توضیح شرایط میزبانی در رقابتهای 
فصل 2017 لیگ قهرمانان، هیچ ابهامی را برطرف نکرده است.

نکته بسیار مهم ، عدم اشاره به نام ایران در میان کشورهای مشکل دار )قطر 
، عربستان و امارات( است که البته علی کفاشیان در این باره اعلام کرده به 
صورت شفاهی نام ایران نیز در این توافق نامه وجود دارد اما اخبار واصله از 
بانکوک حکایت از این دارد که برداشت خوشبینانه کفاشیان احتمالا نادرست 
است؛ چرا که امکان ندارد بیانیه هایی با این اهمیت سیاسی و ورزشی ، با فرمول 

قول های شفاهی تقریر شود ؛ پس نتیجه درست تر این است که اسمی از ایران 
در توافق نهایی وجود ندارد.

اما ؛ این بیانیه چه نکات مهمی را در خود دارد؟ همه احتمالات و اتفاقات این 
24 ساعت را با هم مرور می کنیم :

 *رسانه های عربی در اقدامی قابل پیش بینی به ویژه در کشورهای عربستان 
و امارات واکنش منفی به این حکم داشتند و تلاش کردند تا در اولین ساعات با 
فضا سازی های خود و البته اخباری که منبع رسمی نداشت، گمانه زنی هایی 

پیرامون احتمال انصراف تیم های عربستانی و یا حتی حضور پر هزینه آنها در 
شرق آسیا منتشر کنند.

*سخنگوی فدراسیون فوتبال عربستان در واکنشی صریح و رسمی به این 
موضوع اعلام کرد که "این دستور العمل کمیته اجرایی شامل ایران نمی شود و 

تنها مربوط به پرونده میان کشورهای قطر و عربستان و امارات است."
 این سه کشور در خردادماه سال 96 به دلیل مشکلات دیپلماتیک روابط خود 
را قطع کردند و سپس تیم های عربستانی و اماراتی برای عدم حضور در قطر 
درخواستی را به کمیته اجرایی و مسابقات فدراسیون فوتبال آسیا ارسال کردند 

که البته بر اساس بیانیه دیروز مورد قبول واقع نشده است.
همچنین محمد الشیخ در ادامه صحبت های خود با پافشاری به مواضع 
پیشین عربستان اعلام کرد که آنها به تهران و دیگر شهرهای ایران سفر 

نخواهند کرد.
 *یکی دیگر از ابهامات به موضوع عدم اشاره بیانیه به برگزاری بازی در زمین 
بی طرف باز می گردد. در دستورالعمل AFC به این موضوع اشاره شده که 
بازی ها باید به صورت رفت و برگشت انجام شود و این در حالی است که 
فصل گذشته نیز مسابقات به همین شکل اما در زمین بی طرف انجام می شد. 
بررسی اتفاقات ماه های گذشته این احتمال را قوت می بخشد که برگزاری 
بازی به صورت رفت و برگشت در واکنش به پیشنهاد برگزاری مسابقات به 
صورت مجتمع باشد. برخی از کشورها پیشنهاد کرده بودند که مسابقات مرحله 
گروهی با حضور تمامی تیم ها در یک کشور و به صورت تک بازی)مانند 

مسابقات جام ملتهای آسیا( برگزار شود.
 *فدراسیون فوتبال اما در این فضای پر ابهام فعلا هیچ واکنش رسمی نداشته 
است. سایت فدراسیون پیش از برگزاری جلسه کمیته مسابقات خبر از پیروزی 
قطعی و دیپلماتیک خود داده بود؛ اما بعد از اعلام رای کمیته اجرایی تنها علی 
کفاشیان در مصاحبه ای با سایت فدراسیون فوتبال اعلام کرد که این رای 
کمیته اجرایی شامل حال ایران نیز می شود و دلیل استفاده از نام سه کشور 
قطر، عربستان و امارات این است که این کشورها امسال دچار مشکل شدند؛ 
ادعایی که ثابت نشدن صحبت آن دلیل اصلی تمامی ابهامات طی 24 ساعت 
گذشته در فضای رسانه ای است. در ادامه اما مهدی تاج، محمدرضا ساکت و 
حتی علی کفاشیان که هم اکنون در بانکوک و در حاشیه جلسه کمیته اجرایی 
و مسابقات حضور دارند هیچ واکنش قطعی به این موضوع با ارائه اسناد و 
مدارک نداشتند تا این سوال دوباره در اذهان قوت بگیرد که آیا فصل آینده نیز 
تیم های عربستانی به ایران سفر نخواهند کرد و تلاش های فدراسیون فوتبال 

شکست خورده است؟

تهران-ایرنا- هفته چهاردهم رقابت های لیگ برترفوتبال از 
امروز پنجشنبه با دیدار تیم های گسترش فولاد و سایپا آغاز 
می شود، این درحالی است که به طور حتم دیدار تیم های 
استقلال و پرسپولیس با تیم های ناکام هفته های اخیر پیکان 
و ذوب آهن می تواند از تماشایی ترین بازی های این هفته 

باشد. 
شاگردان فیروزکریمی که هفته گذشته در ورزشگاه خالی 
از تماشاگر آزادی با نتیجه 2 برصفر مقابل تیم متحول شده 
استقلال تهران شکست خوردند، در نخستین مسابقه این 
هفته با شاگردان علی دایی که طی دو هفته اخیر نتایج خوبی 

کسب کردند دیدار خواهند کرد.
یکی از بهترین شانس های کریمی دراین دیدار محرومیت 
علی دایی سرمربی و محمد سلیمانی و علی قلی زاده بازیکنان 
تیم فوتبال سایپا به دلیل اخراج دردیدار هفته گذشته این تیم 
برابر سیاه جامگان است و چنانچه این مربی بتواند حاشیه های 
کنار زمین را به نفع خود و تیمش در اختیار بگیرد به طورحتم 
یک گام مهم و اساسی برای پشت سرگذاشتن حریف برداشته 

است.
اما از خاطر نبریم هرچند علی دایی به روی نیمکت تیمش 
در این دیدار نخواهد نشست اما در ورزشگاه بنیان دیزل حضور 
دارد و بازیکنان تیمش برای رویارویی با حریف از سرمربی خود 

مدد خواهند گرفت.
تیم پیکان در یکی از دیدارهای حساس این هفته میزبان 
تیم استقلال تهران است، شاگردان مجید جلالی که پس از 
هفت برد متوالی و به دلیل حواشی ایجاد شده برای این تیم 
در دو دیدار قبلی خود مقابل تیم های صنعت نفت آبادان 
و استقلال خوزستان شکست خوردند، در مقابل آبی پوشان 
تهران با تمام انگیزه به میدان خواهند رفت تا ضمن پایان 
دادن به حواشی مطرح شده از حیثیت فوتبال خود مقابل تیم 

استقلال تهران دفاع کنند.
در هفته های گذشته امیر حسین صادقی بازیکن اسبق تیم 
فوتبال استقلال و فعلی تیم پیکان، با مطرح کردن شکایت از 
تیم اسبقش به دلیل عدم پرداخت مطالبات قانونی خود بارها 
خبرسازشده و در هجمه ای که علیه تیم استقلال شکل گرفت 
یک چهره شاخص بود، هرچند او در دیدار این هفته به دلیل 
محرومیت حضور نخواهد داشت اما نباید نگران باشد زیرا با 
طرح این مسایل ومطالبات قانونی اش از این باشگاه به اندازه 

کافی به تیم جدیدش کمک کرده است.
البته در نقطه مقابل شاگردان وینفرد شفر در تیم استقلال 
تهران نیز هفته گذشته تیم گسترش فولاد را در ورزشگاه 
خالی از تماشاگر آزادی با نتیجه 2 برصفر شکست داده و با 

پایان دادن به ناکامی ها به طور یقین با روحیه ای مناسب به 
دیدار شاگردان مجید جلالی خواهند رفت.

به هرحال تیم استقلال چنانچه در دیدار  امروز با تلاش 
مضاعف شاگردان آقا معلم در پیکان به منظور حفظ ارزش 
های فنی تیمشان روبه رو شود به مشکل خواهد خورد و 

همین مساله می تواند به زیبایی این بازی کمک کند.
دیدار تیم های سپاهان و استقلال خوزستان نیز به دلیل 
انگیزه های فراوان عبدالله ویسی سرمربی فعلی تیم استقلال 
خوزستان که فصل گذشته از تیم سپاهان در شرایط نامناسبی 
جدا شد می تواند یکی از زیباترین بازی های نیم فصل رقابت 

های لیگ برتر باشد.
سپاهان به دنبال ناکامی در هفته های نخست هفدهمین 
دوره رقابت های لیگ برتر این روزها روند روبه رشدی گرفته 
و بازی های خوبی از تیم را شاهد هستیم اما برخلاف این روند 
شاگردان زلاتکو کرانچار در نتیجه گیری به ویژه درهفته های 
اخیرروند ثابتی ندارند و با عملکرد سینوسی خود یک هفته 
به پیکان می بازند و درهفته بعد تراکتورسازی را با نتیجه 3 

برصفر شکست می دهند.
به طور یقین این مساله روحیه ای مضاعف به ویسی و 
شاگردانش برای برتری مقابل حریف نامدار اصفهانی خواهد 
داد و بی تردید آبی پوشان اهوازی با انگیزه بیشتری به اصفهان 

خواهند رفت.
در آخرین دیدار روز نخست از برگزاری رقابت های هفته 

با تیم سپیدرود  تیم فولاد خوزستان  برتر  چهاردهم لیگ 
رشت دیدار خواهد کرد، به طور یقین در این دیدار شاگردان 
سیروس پورموسوی کار دشواری مقابل تیم سپیدرودرشت که 
این روزها درگیربحران تازه مدیریتی شده اند نخواهند داشت 
و درصورت تمرکز لازم می توانند به روند مطلوب نتیجه گیری 

های خود در لیگ برتر ادامه دهند.
تیم پرسپولیس در آغازین دیدار دومین روز از رقابت های 
دیدار خواهد  آهن  تیم ذوب  با  برتر  لیگ  هفته چهاردهم 
کرد،دیداری که از یک سو با شرایط دو تیم درهفته های اخیر 
و جایگاه آن ها در جدول رده بندی و از دیگر سوی اندیشه 
مربیان دو تیم و رقابتی که با یکدیگر در لیگ دارند اهمیت 
بسیار زیادی دارد. پرسپولیس یکی از آماده ترین تیم های 
حاضر درلیگ برتر است و شرایط خوبی دارد اما تیم ذوب آهن 
به ویژه در هفته های اخیر همانند دیگر تیم اصفهانی روند 
ثابتی نداشته است، البته از آنجا که امیر قلعه نویی درهر تیمی 
که حضور داشته مقابل قرمز های پایتخت با انگیزه بسیار بالا 
بازی های خوبی را به نمایش گذاشته برهمین اساس، این 
بازی هم به لحاظ کیفی و هم به لحاظ کمی می تواند جذابیت 

های زیادی داشته باشد.
در دیگر دیدار روز جمعه پارس جنوبی جم نزدیک ترین 
تیم به پرسپولیس در صدر جدول رده بندی لیگ برتر با تیم 
بحران زده نفت طلاییه تهران دیدار خواهد داشت و بعد از 
شکست هفته گذشته که در دقایق تلف شده بازی مقابل 

پرسپولیس رقم خورد برای بقا درصدر این رقابت ها از این 
دیدار سه امتیاز کامل را می خواهد نتیجه ای که کسب آن 
دراین شرایط برای شاگردان مهدی تارتار دور از دسترس به 

نظر نمی رسد.
مشکی پوشان و پدیده در شهرآورد فوتبال مشهد در این 
هفته دیدار خواهند کرد و در آخرین دیدار این هفته صنعت 

نفت آبادان و تراکتورسازی بازی خواهند کرد.
مهم ترین اتفاق همزمانی که در دومین روز رقابت های 
هفته چهاردهم شاهد آن خواهیم بود،برگزاری آیین قرعه 
کشی رقابت های جام جهانی 2018 روسیه و مشخص شدن 
تیم های هم گروه ایران در مرحله مقدماتی جام جهانی است 
که بی تردید رقابت های این هفته لیگ برتر را تحت تاثیر 

خود قرار خواهد داد.
براساس سید بندی تیم ملی فوتبال کشورمان در سید سوم 
با تیم های دانمارک، ایسلند، کاستاریکا،سوئد، تونس،مصرو 
سنگال قراردارد و تیم های روسیه، برزیل،آرژانتین، آلمان، 

پرتغال، بلژیک،لهستان و فرانسه در سید یک قراردارند.
به طور یقین و درحالیکه کارشناسان و هواداران تیم ملی 
فوتبال به دنبال صعود این تیم از مرحله گروهی به مرحله 
حذفی این رقابت ها هستند، هم گروهی با یکی از تیم های 
برزیل،آرژانتین، آلمان و یا فرانسه که این روزها بسیار آماده اند 
مهم ترین قرعه برای تیم ایران است و بر صعود احتمالی این 
تیم از رقابت های مرحله گروهی تاثیر بسزایی خواهد گذاشت.
آیین قرعه کشی جام جهانی 2018 روسیه،ساعت 16:30 
به وقت تهران با عبور میهمانان از فرش قرمز آغاز می شود و 
ساعت 18:30 به وقت تهران مراسم قرعه کشی به صورت 

رسمی برگزار می شود.
پس از مراسم قرعه کشی و ساعت 19:30 مربیان در محل 
های تعیین شده با خبرنگاران رسانه های جمعی و گروهی 

مصاحبه می کنند.
برنامه کامل رقابت های هفته چهاردهم از این قراراست:

پنجشنبه،نهم آذرماه 
گسترش فولاد - سایپا ساعت 14:15

پیکان - استقلال ساعت 15
سپاهان- استقلال خوزستان ساعت 15:15

فولاد - سپیدرود رشت ساعت 15:30
جمعه، دهم آذرماه 

پرسپولیس - ذوب آهن ساعت 15
نفت طلاییه- پارس جنوبی جم ساعت 15

مشکی پوشان - پدیده 15:45
صنعت نفت آبادان - تراکتورسازی 16:45

هفته چهاردهم لیگ برتر فوتبال؛

جدال دیدنی سرخابی ها با ذوب آهن و پیکان 

ستاره ایرانی در اولین حضور ثابت در ترکیب عثمانلی اسپور خوش 
درخشید تا آمار خارق العاده پاس گل از خود در این تیم به جا بگذارد.

باشگاه عثمانلی اسپور به عنوان یکی از قدیمی ترین باشگاه های ترکیه 
در روزهایی که پیام صادقیان به خاطر سابقه نه چندان جالب توجه در 
لیگ برتر مشتری داخلی نداشت، در تصمیمی جالب توجه با قراردادی 
یکساله ستاره جوان و مستعد اما پرحاشیه ایرانی را به خدمت گرفت 
به این امید که بتواند از توانایی های فوق العاده این بازیکن نهایت بهره 

را ببرد.
مدت زمان زیادی طول کشید تا پیام صادقیان بتواند خودی در این 
تیم پرآوازه ترکیه نشان بدهد؛ تیمی که فصل قبل شگفتی ساز سوپرلیگ 
بود و جواز صعود به رقابت های اروپایی را نیز به دست آورد؛ اما امسال با 
بحران های زیادی روبرو شد و ماه های زیادی برای خروج از این بحران 
تلاش کرد که در این راه پیام صادقیان هم محکوم به نیمکت نشینی شد 

تا از اندک فرصت های خود بهره ببرد تا به ترکیب اصلی برسد.
چند هفته قبل سرمربی عثمانلی اسپور برای نزدیک به 10 دقیقه از 
پیام در مصاف با تیم بزرگ فنرباغچه بهره برد که در همین دقایق کوتاه 
صادقیان با دادن پاس تک گل تیمش نشان داد از چه توانایی های فنی 
بهره می برد. البته آن درخشش تحت الشعاع شکست عثمانلی اسپور 
قرار گرفت اما دیشب در رقابت های دور ششم جام حذفی ترکیه دوباره 
این فرصت نصیب پیام شد تا در مصاف با تیم ناشناس مالاتیااسپور برای 

اولین بار طعم حضور در ترکیب اصلی عثمانلی اسپور را بچشد.
فرصتی که پیام بهترین برداشت را از آن کرد به این امید که بتواند 
جایگاهی ثابت در ترکیب اصلی تیمش در سوپرلیگ ترکیه به دست 
آورد. دو پاس گل در دقایق 28 و 74 ساخت تا عثمانلی اسپور به برتری 
3-1 رسیده و همچنان یکی از مدعیان قهرمانی در جام حذفی لقب 
بگیرد. درخشش ستاره ایرانی به حدی زیاد بود که گزارشگر بازی در 

شبکه TRT SPOR در بیشتر دقایق حضور پیام در مستطیل سبز و 
حتی هنگام خروج این بازیکن از زمین در دقیقه 82 دست از تعریف و 
تمجید از صادقیان برنمی داشت و او را بهترین بازیکن عثمانلی اسپور در 
این مصاف می نامید و با تعجب از این که فرصت کمی تاکنون به او داده 

شده تا خودی نشان دهد، صحبت می کرد.
در این گیر و دار توجه ویژه رسانه های ترکیه به ستاره ایرانی عثمانلی 
اسپور هم جالب توجه بود. سایت "سون دقیقه" در گزارشی پیرامون 
برتری عثمانلی اسپور مقابل مالاتیااسپور نوشت:» پیام صادقیان دو پاس 
گل داد تا زمینه برتری 3-1 عثمانلی فراهم شود. ستاره ایرانی در یکی 
از بهترین نمایش های ممکن هر کاری لازم بود در میانه میدان انجام 
داد و به عنوان پاسور نشان داد توانایی ذاتی فراوانی دارد«. همچنین 
سایت hurriyet هم در خبری پیرامون برد و صعود عثمانلی اسپور به 
مرحله بعد جام حذفی نوشت:»نمایش درخشان بازیکنان عثمانلی اسپور 
از جمله پیام صادقیان باعث شد این تیم با برد 3-1 مقابل مالاتیا به تاخت 
و تاز خود در رقابت های حذفی موسوم به لیگ عثمانی ادامه بدهد«. 
این سایت با انتشار تصویری از شادی بازیکنان عثمانلی و تشکر آنها از 

صادقیان درخشش ستاره ایرانی را پوشش داد.
 80 دقیقه حضور برابر مالاتیااسپور و 10 دقیقه حضور مقابل فنرباغچه 
در مجموع 90 دقیقه بازی پیام صادقیان در این فصل توام شد با سه پاس 
گل از سوی این بازیکن تا آمار فوق العاده ای از او در فصل جاری به ثبت 
برسد. آماری که می تواند به ادامه روزهای خوب و درخشان این بازیکن 
پرحاشیه سال های گذشته در فصل جاری کمک کند تا او به عنوان 
اولین ایرانی در فوتبال ترکیه به موفقیت برسد و طلسم ناکامی بازیکنان 
ایرانی در این کشور را بشکند. از آن مهمتر پیام دوباره همان صادقیانی 
که در پرسپولیس در حد یک ستاره بزرگ و آینده دار نشان داده بود را 

دوباره به آغوش فوتبال ایران بازگرداند.

آغاز درخشش ستاره ایرانی عثمانلی اسپور 

پیام، صادقیان را به ما بازگردان! 



5 علمی و سلامت 

یک متخصص جراحی گوش، گلو و بینی عنوان کرد 

نشانه های ابتلا به سینوزیت مزمن 
یک متخصص جراحی گوش، گلو و بینی گفت: سینوزیت مزمن در افرادی که 

مایل به انجام عمل جراحی بینی هستند، زنگ خطری جدی است. 
خشایار احمدی در ارتباط با سینوزیت مزمن و جراحی زیبایی بینی اظهارداشت: 
فردی که قصد جراحی زیبایی بینی دارد پس از صلاحدید متخصصان گوش، گلو 
و بینی، بیمار باید توسط  سی تی اسکن مورد بررسی قرار گیرد تا پس از انجام 

عمل جراحی زیبایی، دچار مشکلات تنفسی و عملکردی نشود.
وی افزود: سامانه پیشرفته آندوسکوپی تشخیصی - درمانی قطعی سینوزیت 
همگام با کشورهای مترقی دنیا در کشور نیز در مراکز تخصصی کشور موجود است 

و خدمات لازم را به بیماران ارائه می دهد.
متخصص جراحی گوش، گلو و بینی با تاکید بر اینکه در افرادی که کاندید 
جراحی زیبایی هستند، حضور همزمان سینوزیت مزمن زنگ خطری محسوب 
می شود، گفت: درصدی از بیماران به علت همراهی انحراف شدید تیغه بینی و 
سینوزیت مزمن با پولیپ بینی، کاندید عمل جراحی آندوسکوپیک سینوس ها 

هستند.
احمدی ادامه داد: در این شرایط جراح باید با توجه به روش های مبتنی بر حفظ 
عملکرد بینی، جراحی آندوسکوپیک سینوس و زیبایی بینی را به صورت همزمان 
انجام دهد، اما ضرورت دارد تا ملاحظات لازم روش های نوین جراحی توسط جراح 

در نظر گرفته شود.
این متخصص جراحی گوش، گلو و بینی تصریح کرد: نکته بسیار مهم در 
بررسی های تشخیصی آندوسکوپیک این است که در صورت وجود سینوزیت 
مزمن، توسط سیستم بسیار پیشرفته آندوسکوپیک، سینوس ها در مطب و بدون 
بیهوشی و هیچگونه خونریزی یا درد، پزشک معالج مناطق آناتومیک بینی و 
سینوس ها را تحت کاوش و بررسی قرار داده و با ساکشن ترشحات چرکی و خروج 
ترشحات می  کند. انجام عملکردی این سیستم آندوسکوپیک کمک شایان توجهی 

به تشخیص قطعی و درمان کامل سینوزیت در بیماران می کند.
احمدی تصریح کرد: اگر به هر علتی )انحراف تیغه بینی یا آلرژی( فردی دچار 
سینوزیت مزمن شود، دیگر سینوس ها قادر نیستند وظایف خود را به صورت کامل 
انجام دهند که گرفتگی بینی، سردردهای فشاری صورت و اختلالات بویایی بیش 

از سه ماه از نشانه های مهم ابتلا به سینوزیت مزمن است.
عضو هیأت علمی دانشگاه با اشاره به مطالعات گسترده ای که در این باره انجام 
شده است، گفت: که باید پیش از انجام جراحی زیبایی بینی، سینوزیت به طور 
کامل درمان شود. بنابراین باید تحت نظر متخصص جراحی گوش، گلو و بینی 
اقدامات تشخیصی لازم از جمله انجام CT SCAN و آندوسکوپی تشخیصی بینی 
به عمل آید تا در ادامه و بر اساس مستندات، اقدام به درمان قطعی سینوزیت شود.
این متخصص جراحی گوش، گلو و بینی تاکید کرد: درصدی از بیماران به علت 
همراهی انحراف شدید تیغه بینی و سینوزیت مزمن یا پولیپ بینی کاندید عمل 
جراحی آندوسکوپیک سینوس ها هستند. در این شرایط جراح باید با توجه به 
روش های مبتنی بر حفظ عملکرد بینی، جراحی آندوسکوپک، سینوس و زیبایی 

بینی را به صورت همزمان انجام دهد.
 احمدی در پایان گفت: ابتلا به سینوزیت مزمن در افرادی که مایل به انجام 
عمل جراحی بینی هستند، زنگ خطری جدی است. بنابراین بیماران باید پیش 
از اقدام به جراحی زیبایی بینی، تحت نظر متخصص جراحی گوش، گلو و بینی 
قرار گیرند تا سینوزیت به طور کامل درمان شود و در صورت انجام همزمان 
جراحی آندوسکوپیک سینوس ها و زیبایی بینی باید ملاحظات لازم روش های 

نوین جراحی، توسط جراح در نظر گرفته شود.

یک متخصص طب ایرانی مطرح کرد 

دمنوشی مفید برای رفع سرماخوردگی

یک متخصص طب ایرانی گفت: شربت عسل و آبلیموی شیرین برای رفع 
سرماخوردگی توصیه می شود اما باید توجه کنیم بیمار باید از مصرف غذاها و 
دمنوش های ترش در زمان سرماخوردگی پرهیز کند زیرا این موضوع باعث تشدید 

عفونت بدن خواهد شد. 
بیماری  به  ابتلا  خصوص  در  ایرانی  طب  متخصص  مسعودی  نعمت الله 
سرماخوردگی در فصل پاییز و زمستان توضیح داد: بیماری های سرد ازجمله 
بیماری های سرماخوردگی و مجاری تنفسی با شروع فصل پاییز و زمستان در 

جامعه شیوع پیدا می کند.
وی گفت:  لازم است به این نکته توجه کنیم که زمانی که به بیماری سرماخوردگی 
مبتلا می شویم نباید بلافاصله مصرف مرکباتی مانند پرتقال و لیموشیرین را شروع 

کنیم، زیرا این موضوع باعث تشدید سرماخوردگی و عفونت بدن می شود.
این متخصص طب ایرانی توصیه کرد: در فصل زمستان بهتر است از استفاده 
میوه های آبدار پرهیز شود، همچنین برخی افراد با عناوینی نظیر رژیم پرتقال و یا 
لیموشرین اقدام به خوددرمانی می کنند که زیاده روی در مصرف این دو میوه نیز 

باعث می شود بدن در مواجهه با سرماخوردگی ضعیف عمل کند.
مسعودی بابیان اینکه جابه جا شدن از مکان گرم به فضای سرد باعث بروز 
سرماخوردگی خواهد شد، گفت: در ابتدای ابتلا به سرماخوردگی بهترین گزینه 
استراحت است، همچنین در ابتدای بروز این بیماری مصرف آنتی بیوتیک ها هم 

توصیه نمی شود.
وی بابیان اینکه سوپ سبزیجات می تواند در بهبود این بیماری نقش به سزایی 
داشته باشد، افزود: بهتر است در این غذا از گوشت و چربی استفاده نشود. همچنین 
در صورت کم شدن اشتهای افراد توصیه می شود از مصرف مکمل های اشتهاآور 

پرهیز کند.
به  ابتلا  از  پیشگیری  روش های  خصوص  در  ایرانی  طب  متخصص  این 
سرماخوردگی استفاده از شال گردن، پوشش سر و همچنین پوشش داخل گوش ها 

می تواند به کاهش ابتلا به سرماخوردگی کمک کند.
مسعودی در پایان در خصوص دمنوش های مفید برای رفع این بیماری توضیح 
داد: دمنوش به لیمو، گل گاوزبان، پونه و آویشن می توانند به برطرف شدن این 
بیماری و کم شدن عفونت کمک کند، همچنین شربت عسل و آبلیموی شیرین 
توصیه می شود اما باید توجه کنیم بیمار باید از مصرف غذاها و دمنوش های ترش 
در زمان سرماخوردگی پرهیز کند زیرا این موضوع باعث تشدید عفونت بدن 

خواهد شد.

محققان عنوان می کنند؛

بادام زمینی به حفظ چاپکی مغز کمک می کند
مطالعه جدید نشان می دهد مصرف روزانه مغزیجات آجیلی نظیر بادام زمینی و 
پسته می تواند فرکانس امواج مغزی مرتبط با شناخت، بهبود بیماری، یادگیری، 

حافظه و حفظ چاپکی ذهن را ارتقاء بخشد. 
به گزارش مهر، مطالعات قبلی اثبات کرده اند که مغزیجات آجیلی نقش مهمی 
در حفاظت از قلب، مقابله با سرطان، کاهش التهاب و آهسته کردن روند پیری 
دارند. در مطالعه جدید، تاثیرات مصرف منظم شش گونه مغز آجیلی شامل بادام، 
بادام هندی، بادام زمینی، پیکن )گردوی گرمسیری بومی آمریکا(، پسته و گردو 
بررسی شد. نوار مغز یا الکتروانسفالوگرام )EEG( بر روی شرکت کنندگانی که 
مغزیجات آجیلی خورده بودند انجام شد تا قدرت سیگنال های موج مغز اندازه 

گیری شود.
نتایج نشان داد پسته موجب تولید بیشترین واکنش موج گاما می شود که در 
پردازش شناختی، حفظ اطلاعات، یادگیری، ادراک و حرکت سریع چشم در طول 
خواب نقش اساسی دارد. از سوی دیگر، بادام زمینی که جزء حبوبات رده بندی 
می شود، موجب تولید بالاترین واکنش دلتا می شود که با سیستم ایمنی سالم، 

التیام طبیعی زخم های بدن و خواب عمیق مرتبط است.
لی برک، پژوهشگر ارشد از موسسه دین آمریکا، در این باره می گوید: »یافته های 
این مطالعه به خوبی اثبات کرد که مغزیجات آجیلی همان اندازه که برای سلامت 
بدن مفید هستند برای عملکرد مغز هم خوب هستند.«در این مطالعه مشخص 
شد تمامی مغزیجات آجیلی دارای میزان بالا آنتی اکسیدان های سودمند هستند 

و گردو حاوی بالاترین میزان آنتی اکسیدان در بین تمامی مغزیجات است.

7 دلیل شکل گیری تورم در پاها 
 

پاهای متورم می توانند موجب نگرانی و ناراحتی انسان شوند. اما پیش از در نظر گرفتن 
وخیم ترین شرایط، به این نکته توجه داشته باشید که اعمال به ظاهر بی ضرری مانند 

ایستادن طولانی مدت نیز می توانند موجب تورم در پاها شوند. 
تورم در پاها زمانی شکل می گیرد که بدن مایع اضافی را در قسمت پایینی پاها حفظ 
می کند. این شرایط می تواند به دلایل مختلفی شکل بگیرد. در ادامه با برخی از این دلایل 

بیشتر آشنا می شویم.
ایستادن طولانی مدت 

اگر شغل شما نیازمند ایستادن های طولانی مدت است، احتمال بیشتری دارد با تورم در 
پاهای خود مواجه شوید. زمانی که پاها را حرکت نمی دهید، گردش خون در پاها کند می 

شود، و در نتیجه، مایع اضافی در پاها باقی می ماند.
افرادی که چندین ساعت را در حالت نشسته سپری می کنند نیز در امان نیستند. خمیده 

نگه داشتن پاها برای مدتی طولانی می تواند در گردش خون اختلال ایجاد کند.
برای پرهیز از این نوع تورم باید پاها را پس از 20 یا 30 دقیقه بی تحرکی حرکت دهید. 

ننداختن پاها روی یکدیگر نیز می تواند به پیشگیری از تورم کمک کند.
پوشیدن کفش های تنگ 

زمانی که از کفش های تنگ استفاده می کنید، مواجهه با تاول ها تنها نگرانی شما نخواهند 
بود. کفش های تنگ موجب تورم در پاها نیز می شوند.

کفش های تنگ گردش خون را محدود می کنند، که به تجمع مایع منجر می شود. از 
پوشیدن کفش های تنگ و نمونه هایی که با شکل پای شما مطابقت ندارند، پرهیز کنید.

مصرف زیاد سدیم 
همان گونه که ممکن است بدانید، مصرف زیاد سدیم احتباس آب در بدن را افزایش می 

دهد و این می تواند تورم در سراسر بدن و نه فقط پاها را موجب شود.
بیش از 2,300 میلی گرم سدیم در روز مصرف نکنید. همچنین، برای کاهش مصرف 
سدیم باید مصرف غذاهای فرآوری شده را کاهش دهید، زیرا سرشار از این ماده معدنی 

هستند.
افزایش وزن 

هنگامی که وزن شما افزایش می یابد، بدن باید برای پشتیبانی از وزن اضافه سخت تر کار 
کند. این فشار اضافه روی پاها موجب تورم می شود. در حقیقت، بانوان باردار به همین دلیل 

است که تورم در پاهای خود را تجربه می کنند.
در این مورد، کاهش وزن در بازگرداندن اندازه عادی به پاها کمک حال شما خواهد بود. 

عادات غذا خوردن خود را تغییر دهید و انجام ورزش را آغاز کنید.
نارسایی احتقانی قلب 

این شرایطی است که بر نیروی پمپاژ عضلات قلب تاثیرگذار است. تورم پاها یکی از 
نخستین نشانه های نارسایی احتقانی قلب است.

در صورتی که تورم پاها با علائمی مانند خستگی، خس خس سینه، سرفه، افزایش وزن، و 
تکرر ادرار، به ویژه در شب ها، همراهی می شود، مراجعه به پزشک اهمیت دارد.

آسیب دیدگی پا یا قوزک 
یک شکستگی یا آسیب دیدگی مفصلی می تواند موجب تورم در پاها شود. هنگام آسیب 
دیدگی، بدن خون را به ناحیه تحت تاثیر قرار گرفته پمپاژ می کند تا به روند بهبودی کمک 

کند و این شرایط می تواند موجب بزرگ تر شدن پاها نسبت به حالت عادی شود.
استفاده از کمپرس سرد روی ناحیه آسیب دیده یکی از موثرترین روش ها برای کاهش 

تورم و التهاب محسوب می شود.
عفونت ها 

تورم پاها می تواند به واسطه عفونت های قارچی و باکتریایی شکل گرفته باشد. تورم ناشی 
از عفونت ها به طور معمول با راش های پوستی و قرمزی پوست همراهی می شود.

اگر درباره دلیل تورم پاهای خود و این که آیا یک عفونت زمینه ساز این شرایط شده است 
یا خیر مشکوک هستید، مراجعه به پزشک برای بررسی دقیق شرایط بهترین گزینه است.

در شرایطی که پوکی استخوان شاید شرایطی شایع محسوب شود، اما این به 
معنای آن نیست که الزاما بخشی اجتناب ناپذیر از افزایش سن است. شما با چند 
بهبود و تغییر غذایی و سبک زندگی می توانید از استخوان هایی قوی و مقاوم در 

برابر بیماری برخوردار شوید.
 پوکی استخوان شرایطی است که در آن استخوان ها به واسطه از بین رفتن مواد 
معدنی، از جمله کلسیم، در بلند مدت تضعیف شده و متخلخل می شوند. استخوان 
ها در این شرایط هرچه بیشتر مستعد ترک خوردگی و شکستن هستند. پژوهش 
های جدید نشان داده اند که از هر دو زن بالای 50 سال، یک نفر از آنها در طول 
زندگی خود شکستگی استخوان را به واسطه پوکی استخوان تجربه خواهد کرد. 
در ادامه با برخی راهبردهای ساده که به پیشگیری از این شرایط دردناک و ناتوان 

کننده کمک می کنند، بیشتر آشنا می شویم.
مصرف مواد غذایی سرشار از کلسیم را افزایش دهید 

از جمله منابع غذایی خوب برای کلسیم می توان به ماهی سالمون، ماهی 
ساردین، سویا، کلپ، سبزیجات برگدار، دانه های کنجد، جو دوسر، لوبیا سفید، 

بادام، ارزن، گردو، دانه های آفتابگردان، کیل، توفو، و بروکلی اشاره کرد.
یک رژیم غذایی سرشار از مواد معدنی را مصرف کنید 

پوکی استخوان تنها به واسطه کمبود کلسیم در بدن انسان شکل نمی گیرد. 
استخوان ها به مواد مغذی دیگری برای حفظ قدرت خود نیاز دارند، که از آن 
جمله می توان به بور، منیزیم، منگنز، فسفر، پتاسیم، سیلیس و روی اشاره کرد. از 
منابع غذایی خوب برای هر یک از این مواد معدنی می توان به موارد زیر اشاره کرد:
بور: سبزیجات برگدار، سیب زمینی، هویج وحشی، هویج، چغندر، برگ چغندر، 
ماهی، گوجه فرنگی، حبوبات، مغزهای خوراکی، میوه ها، کدو حلوایی، و غلات 

کامل.
منیزیم: سیب، انجیر، هلو، کیل، برگ چغندر، کرفس، یونجه، غلات کامل، برنج 
قهوه ای، سبزیجات برگدار، دانه های کنجد، دانه های آفتابگردان، بادام، و ماهی 

سالمون.
منگنز: مغزهای خوراکی، آناناس، غلات کامل، اسفناج، چغندر، برگ چغندر، 
جوانه های بروکسل، نخود فرنگی، کلپ، چای، زردآلو، بلوبری، موز، و میوه های 

خانواده مرکبات.
فسفر: غلات کامل، دانه های خوراکی، مغزهای خوراکی، تخم مرغ، گوشت 

ماکیان، ماهی، میوه های خشک شده، و حبوبات.
پتاسیم: موز، میوه های خانواده مرکبات، طالبی، زردآلو، گوجه فرنگی، شاهی 
آبی، دانه های آفتابگردان، غلات کامل، گوجه فرنگی، سیب زمینی، گوشت ماکیان، 

و ماهی.
سیلیس: دانه های کتان، جو دوسر، غلات کامل، بادام، دانه های آفتابگردان، 

کرفس، سیب، توت فرنگی، انگور، کلپ، چغندر، پیاز، و هویج وحشی.
روی: جوانه ها، دانه های کدو تنبل، دانه های آفتابگردان، پیاز، مغزهای خوراکی، 

سبزیجات برگدار، نخود فرنگی، چغندر، برگ چغندر، و هویج.
به طور منظم ورزش کنید 

ورزش، به ویژه کار با وزنه، به تقویت استخوان ها و ترکیب شدن کلسیم و مواد 
معدنی دیگر در استخوان ها برای افزایش قدرت و استحکام آنها کمک می کند. 
از جمله بهترین اشکال ورزش برای ساخت توده استخوانی می توان به کار با وزنه، 

پیاده روی سریع، استفاده از مینی ترامپولین، یوگا و دویدن اشاره کرد.
سیگار کشیدن را ترک کنید 

سیگار کشیدن با از بین رفتن توده استخوانی پیوند خورده است و بهترین اقدام 
پرهیز از آن است.

تنها داروهای ضروری را مصرف کنید، زیرا برخی داروها موجب تحلیل 
رفتن استخوان ها می شوند 

برخی داروها از جمله کورتیکواستروئیدها )اغلب در داروهای آسم، COPD، یا 
آرتریت استفاده می شود(، داروهای تیروئید، داروهای ضد تشنج، داروهای ضد 
افسردگی، هورمون درمانی، برای درمان سرطان پروستات و بیماری های دیگر 
استفاده می شود، از جمله داروههای تضعیف کننده استخوان ها محسوب می 

شوند.
هر روز گریپ فروت مصرف کنید 

پژوهشی که در نشریه پزشکی Nutrition منتشر شد، نشان داد که افزودن گریپ 
فروت به رژیم های غذایی حیوانات نرخ شکستگی استخوان ها را کاهش داده، در 
شرایطی که محتوای ماده معدنی آنها را نیز تقویت کرده است. اما گریپ فروت 
تنها موجب افزایش جذب کلسیم و منیزیم نمی شود. این میوه حاوی ترکیبات 
گیاهی قدرتمندی مانند لیکوپن و نارنجین است که سلامت استخوان را بهبود 
می بخشند. از دیگر منابع برای لیکوپن می توان به گوجه فرنگی، هندوانه و توت 

فرنگی اشاره کرد.
روش هایی برای کاهش و مدیریت استرس مد نظر قرار دهید 

استرس به پوکی استخوان منجر می شود، از این رو یافتن روش هایی برای 
کاهش میزان استرس در زندگی گزینه ای ایده آل است. در صورت امکان اگر از کار 
خود راضی نیستید آن را تغییر دهید، رابطه با افراد و دوستانی که موجب افزایش 
استرس شما می شوند را کنار بگذارید و اگر با استرس مالی مواجه هستید، سطح 
خواسته ها و توقعات خود را کاهش دهید. برای مقابله با استرس یوگا، مدیتیشن، 
پیاده روی، آواز خواندن یا دیگر فعالیت هایی که به کاهش استرس در شما کمک 

می کنند را انجام دهید.
گیاه دارویی دم اسبی را به رژیم روزانه خود اضافه کنید 

پژوهش منتشر شده در نشریه پزشکی Cell Proliferation نشان داد که گیاه 
دارویی دم اسبی توانایی سلول هایی که ماتریس استخوانی را برای ساخت استخوان 
ایجاد می کنند، افزایش می دهد. این گیاه دارویی احتمال ابتلا به عفونت استخوانی 

را نیز کاهش می دهد.
در معرض نور خورشید قرار گرفته یا مکمل ویتامین D مصرف کنید 

ویتامین D برای ساخت استخوان هایی قوی ضروری است. پس از مشورت با 
پزشک می توانید از مکمل های ویتامین D استفاده کنید. همچنین،؛ آفتاب گرفتن 
به مدت 20 دقیقه در روز می تواند به تولید ویتامین D در بدن انسان کمک کند.   

9 عادت برای پیشگیری از پوکی استخوان 
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یک مکعب آلومینیومی 10 سانتی متری موسوم 
به "اسپارتان"، خود را به عنوان کوچک ترین دستگاه 
آنالیز DNA در دنیا معرفی کرد که به عنوان مثال 
می تواند بیماری ذات الریه را به سرعت تشخیص دهد.
بیماری "لژیونر" یک نوع حاد از ذات الریه یا سینه 
پهلو است که زمانیکه آب در برج های خنک کننده 
روی سیستم تهویه مطبوع یک ساختمان آلوده به 

باکتری های لژیونلا شود، می تواند گسترش یابد.
طول  هفته  دو  تا  معمولا  باکتری ها  این  بررسی 
یک  به  آب  نمونه های  ارسال  به  نیاز  و  می کشد 
آزمایشگاه است. با این حال، مکعب اسپارتان که اخیرا 
عرضه شده در کمتر از یک ساعت می تواند این کار را 

در محل انجام دهد.
بیماری  از  نوعی  لژیونر،  یا  ذات الریه  بیماری 
باکتری های  توسط  که  است  سینه پهلو)پنومونی( 
گرم منفی بی هوازی از سرده لژیونلا و بخصوص گونه 

لژیونلا پنوموفیلا ایجاد می شود.
خفیف  دیگر  گونه های  با  ابتلا  در  بالینی  علائم 
بوده و شبیه به آنفلوانزا است ولی در گونه پنوموفیلا 

سینه پهلوی حاد بروز می نماید.
این بیماری نام خود را از واقعه شیوع و همه گیری 
آن در ژوئیه 1976 در فیلادلفیا گرفته است؛ در آن 
سال در همایشی که توسط سربازان قدیمی گروه 
 182 بود،  شده  برگزار  هتلی  در  آمریکایی  لژیون 
نفر به سینه پهلوی حاد مبتلا شدند که 82 نفر آنها 
فوت نمودند. در ژانویه 1977 عامل ایجاد کننده این 
همه گیری مشخص شد و باکتری آن را لژیونلا و گونه 

آن را لژیونلا پنوموفیلا نام نهادند.
اکثر مبتلایان را اشخاص مسن و میانسال تشکیل 
می دهند. این بیماری معمولا بصورت انفرادی مبتلا 
می نماید ولی همه گیری های آن در اکثر مواقع در 

فصل تابستان و اوایل پاییز دیده می شود.
بر طبق آمار مختلف سالیانه بین 8 الی 18 هزار نفر 

در آمریکا به این بیماری مبتلا می شوند.
در یک بررسی 10 ساله، بیش از 32 هزار ابتلای 
انفرادی و 600 همه گیری گزارش شده است. این 
باکتری یکی از علل بروز عفونت های بیمارستانی است.
آزمایشگاه برای یافتن لژیونلا، نمونه های آب را در 
یک ظرف قرار می دهد، سپس 10 تا 14 روز منتظر 
می ماند تا ببیند که باکتری ها کشت می شوند یا خیر.

طبق گزارش سازنده کانادایی این دستگاه موسوم 
لژیونلا طی  جمعیت  اسپارتان"،  زیستی  "علوم  به 
فقط هفت روز می تواند به حد شیوع برسد. علاوه بر 
این، این شرکت ادعا می کند که کشت آزمایشگاهی 
می تواند مقادیر واقعی لژیونلا را کمتر از 0.1 تخمین 
بزند. این جایی است که مکعب اسپارتان وارد عمل 
می شود. این دستگاه آنالیز DNA به اندازه فنجان 
 DNA قهوه، که به عنوان کوچک ترین آنالیز کننده
شناخته می شود، با استفاده از یک فرایند که به عنوان 
واکنش زنجیره ای کم دی ان ای پلیمراز )qPCR( برای 
تشخیص و اندازه گیری غلظت دی ان ای لژیونلا در 

نمونه های آب استفاده می شود.
این نمونه ها به صورت هفتگی از برج های خنک 

کننده ساختمان ها با استفاده از یک کارتریج تست 
یک بار مصرف که در مکعب قرار می گیرند، جمع 

آوری می شوند.
در عرض 45 دقیقه، نتایج ارائه می شود. اگر نشان 
دهد که باکتری وجود دارد، برج ها را می توان قبل از 

رسیدن به سطح خطرناک، تمیز و ضد عفونی کرد.
زیستگاه این باکتری در محیط های آبی و مرطوب 
با آمیب زندگی  است و معمولا بصورت همزیست 
درجه   45 الی   25 مرطوب  محیط  در  می کنند. 

سانتیگراد در خاک هم می تواند زنده بماند.
منابع  آبرسانی،  سیستم های  در  لژیونلا  باکتری 
و  آبی  کولرهای  مرکزی،  تهویه  سیستم های  آبی، 
رطوبت سازها و همچنین قسمت سونا در استخرهای 
شنا، می تواند جایگزین شود و از آن راه منتشر گردد.

 منبع آب آلوده، بصورت قطراتی که واجد باکتری 
لژیونلا هستند در هوا اسپری می گردند که به آنها 
ائروسل گفته می شود و بیماری از طریق استنشاق 
این قطرات و ورود آنها به سیستم تنفسی، منتقل 
می گردد. انتقال انسان به انسان در این بیماری وجود 
ندارد. علائم ابتلا به این بیماری، شدیدتر و حادتر 
از سینه پهلوی معمولی است. تب، سرفه، بی حالی و 
درد و خستگی عضلانی از علائم عمده است. وجود 
خلط سینه و درد قفسه سینه و تپش تند قلب از 
علائم همراه است. مدیرکل شرکت، دکتر "پائول لم" 
می گوید: من فکر می کنم آزمایش DNA زندگی همه 
را تغییر بدهد. برای اولین بار در 40 سال گذشته، در 
نهایت یک روش ابداع شده که می تواند به جلوگیری 

از ابتلای مردم به لژیونر کمک کند.
 مکعب اسپارتان در حال حاضر به صورت اشتراکی 
در دسترس است و قیمت آن برای هر ساختمان بین 

5 تا 10 هزار دلار در سال است.

کارت حافظه جدید دوربین با سرعتکوچک ترین آنالیزگر دی .ان .ای دنیا ساخته شد
 ۵۰۰ مگابایت در ثانیه

سونی نسل جدیدی از کارت های حافظه دوربین سی فست خود را عرضه کرده که از 
سرعت بالایی در زمینه نگارش و قرائت اطلاعات برخوردار هستند.

 کارت های حافظه یادشده با نام کامل G Series CFast 2.0  برای ضبط تصاویر 
ویدئویی باکیفیت بالا طراحی شده اند و می توانند انبوهی از عکس ها و فیلم های 

باکیفیت 4K را در خود جای دهند.
حداکثر سرعت نگارش و انتقال فایل ها به این کارت های حافظه 510 مگابایت در ثانیه 
و حداکثر سرعت قرائت اطلاعات از این کارت های حافظه به 530 مگابایت در ثانیه می 
رسد. لذا عکاسان حرفه ای با استفاده از این کارت های حافظه به سادگی قادر به عکس 

برداری و ذخیره آنها در قالب فایل های  RAW  می باشند.
مزیت دیگر این کارتهای حافظه انتقال سریع اطلاعات از آنها به رایانه های شخصی است. 
این امر به خصوص در مواردی که عکاسان و فیلم برداران در شرایط خاص و پرخطر کار 

می کنند، اهمیت فوق العاده ای دارد.
کارت های حافظه مذکور در برابر شوک ناگهانی، سقوط از ارتفاع، ضربه محکم و غیره 
آسیب پذیر نیستند و در گرما یا سرمای زیاد نیز کیفیت و استحکام خود را از دست نمی 
دهند. نرم افزار  File Rescue سونی نیز بازیابی فایل هایی که به طور ناخواسته از این 

کارت های حافظه پاک شده اند را تسهیل می کند.
این کارت های حافظه با ظرفیت های 32، 64 و 128 گیگابایت با قیمت های 120، 
200 و 350 دلار روانه بازار خواهند شد. زمان عرضه این محصول اوائل سال 2018 

اعلام شده است.

سرعت چاپگرهای سه بعدی ده برابر شد
علیرغم تغییرات مکرر در زمینه طراحی چاپگرهای سه بعدی، با تغییر شیوه تولید این 
چاپگرها شاهد 10 برابر شدن سرعت آنها و چاپ سه بعدی پیچیده ترین محصولات در 

عرض چند دقیقه هستیم.
چاپگرهای سه بعدی علیرغم توانمندی ها و قابلیت هایشان به علت عملکرد کند هنوز 

در جهان تجارت به اندازه کافی مورد توجه قرار نگرفته اند.
چاپ سه بعدی اقلام مختلف توسط این دستگاه ها معمولا حدود یک ساعت طول می 
کشد و لذا محققان دانشگاه ام آی تی با تغییر شیوه طراحی چاپگرهای مذکور این رقم را 

از یک ساعت به چند دقیقه کاهش داده اند.
تغییرات یادشده مربوط به سرعت حرکت سر این چاپگرها، افزایش سرعت انتقال مواد 
لازم برای چاپ سه بعدی در کل بخش نازل و در نهایت استفاده از ترکیباتی تازه برای 
افزایش سرعت ذوب شدن مواد اولیه و جریان یافتن آنها برای تولید نهایی محصول سه 
بعدی است. گروه پژوهشگران با طراحی مجدد سازوکار هر سه بخش و افزودن لیزر برای 
ذوب سریع رشته های پلاستیکی مواد اولیه محدودیت های قبلی را برطرف کرده و حجم 
تزریق مواد اولیه به نازل چاپگر را به 127 سانتیمتر مکعب در ساعت رسانده است که 
هفت برابر بیشتر از چاپگرهای قبلی است. قرار است با ارتقای چاپگرهای سه بعدی جدید 
در دست طراحی این رقم به 282 سانتیمتر مکعب در ساعت افزایش یابد که 14 برابر 

بیشتر از چاپگرهای سه بعدی فعلی است.

ربات تیزبین خرید اقلام ریز و درشت را
 ساده می کند

سیستم بینایی ربات ها هنوز از دقت کافی برای تمیز دادن اشیای مختلف از یکدیگر 
برخوردار نیستند اما به تازگی رباتی با سیستم بینایی یکپارچه و بسیار دقیق تولید شده 

که این مشکل را ندارد.
اگر چه در سال های اخیر فناوری رباتیک پیشرفت های زیادی داشته، اما سیستم بینایی 
ربات ها هنوز از دقت کافی برای تمیز دادن اشیای مختلف از یکدیگر برخوردار نیستند اما 
به تازگی رباتی با سیستم بینایی یکپارچه و بسیار دقیق تولید شده که می تواند کار خرید 

در بقالی و خواربار فروشی ها را نیز به سادگی انجام دهد.
این ربات که توسط شرکت اوکادو تولید شده می تواند در یک خواربار فروشی شلوغ 
یا در محیط به هم ریخته یک کارخانه بدون خسارت زدن به کالاها یا ایجاد شلوغی و 
ازدحام بیشتر شی مورد نظر را در هر ابعادی تشخیص داده و آن را از طریق بازوی رباتیک 

خود برداشته و جابجا کند.
این ربات که سکندهندز نام دارد می تواند بیش از 50 هزار اقلام مختلف را شناسایی 
کرده و هر یک از آنها را انتخاب کرده و سپس برداشته و جابجا کند. این ربات به همین 

منظور از هوش مصنوعی بالایی برخوردار است.
سیستم بصری این ربات قادر به مدل سازی سه بعدی از اشیا است و لذا سریع تر از 
ربات های رقیب قادر به شناسایی هر کالا است. حرکت نرم و سنجیده بازوی رباتیک 

دیگر مزیت این بازوی رباتیک محسوب می شود که هنوز در مرحله تکمیل و ارتقاست.

با از راه رسیدن نسل جدید کابل های اچ دی ام ای، 
موسوم به HDMI 2.1 تماشایی فیلم و ویدئو با وضوح 
بی سابقه 10240 در 4320 پیکسل ممکن می شود.
 نسل اول کابل های اچ دی ام ای تماشای ویدئو 
با کیفیت Full HD یا 1920 در 1080 پیکسل را 
ممکن می کردند. با گذشت زمان و افزایش کیفیت 
به 3840 در  این رقم  تصاویر و کابل های مذکور 
2160 پیکسل )4K(افزایش یافت. پس از مدتی این 
رقم به 7680 در 4320 پیکسل )8K ( و حالا به رقم 
استثنایی 10240 در 4320 پیکسل )10K( رسیده 

است. کابل های HDMI 2.1، مشاهده تصاویر فشرده 
نشده 8K را با نرخ تازه سازی 60 هرتز یا مشاهده 
تصاویر 4K را با نرخ تازه سازی 120 هرتز ممکن 
می کنند. همچنین میزان کلی انتقال داده ها از رقم 
18 گیگابایت در ثانیه در گذشته به رقم بی سابقه 
48 گیگابیت در ثانیه در کابل های یادشده افزایش 

می یابد.
از   10K تصاویر مورد  در  تصویر  تازه سازی  نرخ 
طریق این کابل ها 120 هرتز است. اما برای نمایش 
دقیق و بدون خدشه تصاویر در این حالت باید از 

تصاویر  سازی  فشرده  منظور  به  الگوریتم جدیدی 
استفاده شود.

 Dynamic به  موسوم  فناوری  از  مذکور  کابل 
HDR نیز پشتیبانی می کند که نمایش طیف رنگ 
بسیار گسترده تری را با عمق، جزئیات و شفافیت و 

کنتراست بالاتر ممکن می کند.
استفاده از این کابل ها حجم صدای منتقل شده 
برای شنیده شدن را هم از یک مگابیت در ثانیه به 37 
مگابیت در ثانیه افزایش می دهد. عرضه این کابل ها 

به بازار از نیمه اول سال 2018 آغاز می شود.

با کابل جدید »اچ دی ام ای« تصاویری با شفافیت ۵ برابری ببینید

دوربین ضدلرزش موسوم به "گیمبال کم"با استفاده از پایه تراز نگه دارنده برای تعبیه 
و تصویربرداری روی اجسام متحرک مانند دوچرخه های کوهستان طراحی شده است.

تا به حال تعداد زیادی از ابداعات برای ثابت ماندن دوربین که کمک می کند تا لرزش ها 
گرفته شود، مانند GoPros بکار گرفته شده است.

با کیفیت  ویدئویی  این یک دوربین فشرده  اما "گیمبال کم" کمی متفاوت است. 
فیلمبرداری 4K و با سرعت تصویربرداری 30 فریم بر ثانیه است که دارای یک تراز تثبیت 

کننده سه جهته در درون خود است. با وجود این تراز داخل "گیمبال کم" دیگر به هیچ 
تثبیت کننده دیگری مورد نیاز نیست. این دوربین همراه با تراز مکانیکی 170 گرم وزن 

دارد و به صورت دیجیتالی با استفاده از نرم افزار یکپارچه، لرزش ها را می گیرد.
لنز عریض 170 درجه ای که دارای زاویه دید گسترده ای است، کمک می کند تا همه 
تصاویر صاف باشد. دکمه های کنترل ساده و صفحه نمایش 1.5 اینچ بر روی دوربین 
وجود دارد، ضمن اینکه می توان آن را از راه دور از طریق یک اپلیکیشن iOS یا اندروید 

کنترل کرد.
از این برنامه همچنین برای تغییر تنظیمات و انتقال بین حالت های عملیاتی می توان 
استفاده کرد. "گیمبال کم" دارای وضوح 16 مگاپیکسل است و با یک بار شارژ باتری 
می توان دو ساعت از آن استفاده کرد. همچنین لازم به ذکر است که این دوربین داخل 
یک قاب ضد آب قرار گرفته است. البته این بدان معنی است که شما می توانید آن را زیر 
بارش استفاده کرده یا در آب فرو ببرید اما نباید از آن در غواصی یا چیزی شبیه آن استفاده 

کرد. این دوربین در زمان عرضه 399 دلار قیمت خواهد داشت.

ساخت یک دوربین کاملا ضدلرزش
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مدیرعامل آبفای قم در جلسه قم پژوهی عنوان کرد؛

۵4 درصد مساحت شهر قم تحت پوشش
 شبکه فاضلاب

رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به اجرای 
شبکه فاضلاب در 54 درصد مساحت شهر قم اظهار داشت: در حال حاضر تنها 34 

درصد شهر قم از خدمات شبکه فاضلاب بهره مند هستند.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، دکتر علی جان صادق پور 
در جلسه بنیاد قم پژوهی که با موضوع »بررسی وضعیت فاضلاب شهر قم« برگزار شد 
در سخنانی دسترسی و برخورداری100 درصد جمعیت شهری و روستایی کشور به 
آب شرب بهداشتی و دسترسی و برخورداری   60 درصد جمعیت شهری و30 درصد 
جمعیت روستایی به سامانه های جمع آوری و تصفیه فاضلاب را از رئوس افق چشم انداز 
صنعت آبفای کشور برشمرد و گفت: شرکت آب و فاضلاب استان قم در این راستا 

برنامه ریزی های لازم را در دست اجرا دارد.
وی در ادامه به ارائه گزارشی از تاریخچه مطالعات و اجرای شبکه فاضلاب در شهر قم 
پرداخت و اظهار داشت: آغاز مطالعات طرح جامع فاضلاب قم در سال 1365 باهدف 
جلوگیری از آلودگی منابع زیرزمینی، برگشت آب به چرخه طبیعت، توسعه کشاورزی 

و کویر زدایی در سه مرحله به مرحله اجرا درآمد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه مرحله نخست این طرح 
حدود 380 هکتار از اراضی شهر و جمعیتی بالغ بر110 هزار نفر را تحت پوشش قرار 
می دهد، خاطرنشان کرد:    این مرحله در نوار میانی شهر قم و دو طرف رودخانه قم با 
حریمی  حدود 250 متر و باهدف حفظ چاه های آب شرب موجود در بستر رودخانه 

اجرا شده است.
وی مرحله نخست طرح جامع را در برگیرنده حدود هزار و 686 هکتار از اراضی 
شهر و جمعیتی بالغ بر 375 هزار نفر اعلام کرد که دو ضلع شمال و جنوب قم را 

شامل می شود.
دکتر صادق پور با اشاره به اینکه مرحله دوم طرح جامع مساحتی در حدود 5 هزار و 
600 هکتار و جمعیتی بالغ بر 800 هزار نفر را شامل می شود، گفت:    این مرحله کل 

محدوده های تعریف شده منطبق بر طرح جامع شهر قم را شامل می شود.
وی با بیان اینکه مرحله بندی اجرای طرح جامع فاضلاب قم بر اساس مشکلات 
اجرایی و معضلات شهری انجام شده است، یادآور شد: در حال حاضر شبکه فاضلاب 

در 54 درصد مساحت موجود شهر قم به اجرا رسیده است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه در حال حاضر حدود 34 
درصد جمعیت شهر قم از شبکه فاضلاب بهره مند هستند گفت: امیدواریم با توجه به 
حجم عملیات صورت گرفته و سرمایه گذاری ها و تسهیلات ایجاد شده شاهد اقبال 
هر چه بیشتر شهروندان به بهره مندی از خدمات شبکه فاضلاب در مناطق آماده 
بهره برداری، باشیم که البته در این زمینه ضرورت فرهنگ سازی بیش از پیش احساس 

می شود. 
وی طول شبکه های فاضلاب اجرا شده در شهر را بیش از 900 کیلومتر تا پایان آبان 
ماه اعلام کرد و گفت: 81 هزار فقره انشعاب فاضلاب نیز تا پایان آبان ماه سال جاری به 

مشترکین واگذار شده است.
دکتر صادق پور با بیان اینکه تصفیه خانه های فاضلاب قم، پاسخگوی حدود 50 درصد 
جمعیت فعلی شهر است، ظرفیت این تصفیه خانه ها را سالانه 43 میلیون مترمکعب 
عنوان کرد و اظهار داشت: میزان فاضلاب تصفیه شده از حدود 4 میلیون مترمکعب در 

سال 83 به حدود 24 میلیون مترمکعب در سال 95 رسیده است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به سرمایه گذاری کلان و قابل توجه 
انجام شده در بخش فاضلاب و اخذ وام بانک توسعه اسلامی به ارزش 70 میلیون یورو 
و سایر منابع اعتبارات از جمله سفر مقام معظم رهبری و تشویق مردم جهت خرید و 
وصل انشعاب فاضلاب گفت: متأسفانه مشکلات و چالش هایی که عمدتاً از نوع فرهنگی 

، اجتماعی و اقتصادی بر سر راه وجود دارد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم فرسودگی بیش از 120 کیلومتر از شبکه 
فاضلاب شهر قم و نیاز به اصلاح فوری آن، نیاز به اصلاح کلیه خطوط بتنی فاضلاب به 
طول 300 کیلومتر تا 10 سال آینده، کمبود اعتبارت دولتی در بخش فاضلاب جهت 
نوسازی و توسعه، تعرفه های پایین و عدم جبران هزینه های بالای احداث و بهره برداری 
از تأسیسات فاضلاب و زیان ده بودن این بخش، ورود برخی از روان آب های غیرمجاز 
شهری به شبکه فاضلاب و افزایش بار هیدرولیکی شبکه و تصفیه به دلیل عدم اجرای 
طرح جمع آوری آب های سطحی توسط شهرداری و ورود آب باران شهر در زمان 
بارندگی به شبکه فاضلاب و ایجاد پس زدگی آب باران به منازل  برخی مشترکین را از 

جمله چالش های اجرای شبکه های فاضلاب در شهر برشمرد.
وی بهبود و ارتقای بهره برداری از تأسیسات فاضلاب، خروج بخش فاضلاب از وضعیت 
زیان دهی، افزایش رضایتمندی مشترکین و بالا رفتن شاخص های استقبال مردم در 
استفاده از خدمات فاضلاب، افزایش درصد جمعیت تحت پوشش شبکه فاضلاب، 
اولویت بندی اجرای شبکه فاضلاب و برنامه ریزی برای فروش پساب را از جمله اهداف 
کلی شرکت آب و فاضلاب ذکر کرد و گفت: راهبردهایی نیز برای رسیدن به این 
اهداف پیش بینی شده است که امیدواریم با همکاری تمام بخش ها از جمله نخبگان 
به این اهداف دست پیدا کنیم. دکتر صادق پور در ادامه استفاده از روش های نوین و 
پیشرفته برای تصفیه فاضلاب و اجرای طرح ها و پروژه ها متناسب با شرایط اقلیمی، 
لزوم گسترش استفاده از توان و قابلیت های بخش خصوصی در ایجاد بهره برداری از 
تأسیسات فاضلاب، ضرورت تنوع بخشی به تأمین منابع مالی مورد نیاز با تاکید بر فراهم 
نمودن زمینه مشارکت و سرمایه گذاری بخش خصوصی داخلی و خارجی و طراحی و 
تدوین تعرفه های منطقی بر مبنای قیمت تمام شده در هر منطقه را از جمله الزامات 

اجرای شبکه فاضلاب در شهر عنوان کرد.
وی همچنین استفاده از حداکثر ظرفیت های موجود در بخش فاضلاب، گسترش 
فعالیت های پژوهشی و مطالعاتی و ایجاد ارتباط مستمر با مراکز علمی و دانشگاهی 
بازچرخانی آب  از  استفاده  پیشرفته،  فناوری های  به کارگیری  و  آشنایی  به منظور 
خاکستری، احداث و بهره برداری از تصفیه خانه های محلی در کلان شهر قم را از دیگر 

الزامات و سیاست های این بخش ذکر کرد.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم   خبرداد

رشد 2۰ درصدی واحدهای بهره بردار در 
شهرکهای صنعتی قم 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم  گفت :واحدهای تولیدی به بهره 
برداری رسیده شهرك ها و نواحی صنعتی استان قم در 8 ماهه سال جاری نسبت به 

مدت مشابه سال قبل 20 درصد رشد داشته است.
به گزارش روابط عمومی شرکت شهرکهای صنعتی استان قم، امیر طیبی نژاد با اعلام 
این خبر اظهارداشت:  در سال 96 به همت سرمایه گذاران و حمایت مسوولان ارشد 
استان و نمایندگان مجلس شورای اسلامی در سطح شهرکهای صنعتی استان 70 واحد 

صنعتی به بهره بردای رسید.
وی با تاکید بر اینکه این تعداد واحد صنعتی بهره بردار در سال جاری نسبت به مشابه 
سال قبل 20 درصد رشد نشان می دهد تصریح کرد: در 9 ماهه سال 95 در سطح 
شهرك های صنعتی قم 58 واحد صنعتی به مرحله بهره برداری رسیدند که با نگاه 
حمایتی مسوولان ارشد استان و بخصوص پیگیری های جدی استاندار این رقم در 8 

ماهه ابتدای سال جاری به 70 واحد افزایش یافت.
طیبی نژاد اعتبارات و سرمایه گذاری برای بهره برداری از این تعداد واحد صنعتی 
را بالغ بر هزارو 400 میلیارد ریال عنوان کرد و افزود: با اجرای سیاست های راهبردی 
سازمان صنایع کوچك وشهرك های صنعتی ایران و همچنین برنامه های کلان استان 
بدنبال آن هستیم تا بتوانیم میزان واحدهای بهره بردار در سطح شهرك ها و نواحی 

صنعتی قم را افزایش دهیم.
مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم در ادامه بر ضرورت افزایش سطح سرمایه 
گذاری در بخش صنعت و تولید استان با هدف رونق تولید و اشتغال را مد نظر قرار داد 
و یادآور شد: استان قم طی دهه های گذشته از نظر سرمایه گذاری در بخش زیرساخت 
های صنعت و همچنین صنایع مادر مورد بی مهری قرار گرفته است و ما برای جبران 
گذشته و رسیدن به جایگاه واقعی خود بایستی بیش از برنامه های جاری فعالیت کنیم.
وی با اشاره به اینکه بیشتر واحدهای صنعتی مستقر در شهرکهای صنعتی استان 
صنایع کوچك  و متوسط می باشد افزود: واحدهای صنایع کوچک به دست خود مردم 
ایجاد و اداره شده و در واقع صنعتی مردمی است که در صورت گسترش و حمایت از 

این صنایع شاهد نتایج موفق تری در افزایش تولید و  اشتغال زایی خواهیم بود.

معاون عمرانی استاندار قم تاکید کرد

لزوم مقاوم سازی سازه ها جهت مقابله با زلزله
معاون  عمرانی استاندار قم در حاشیه ی  نوزدهمین مانور زلزله استان قم اظهاراشت: 

مقاوم سازی سازه ها مهمترین راهکار مقابله با صدمات زلزله است.
به گزارش روابط عمومی استانداری قم، نوزدهمین مانور زلزله استان قم صبح دیروز با 
حضور محسن بهشتی معاون امور عمرانی استاندار قم در تمام مدارساستان قم با شعار 

"مدرسه ایمن، جامعه تاب آور" برگزار شد.
معاون استاندار قم در حاشیه این مانور طی سخنانی با اشاره به اهمیت مقاوم سازی 
سازه ها در راستای مقابله با صدمات ناشی از زلزله و سایر بلایای طبیعی اظهار داشت: 
سازمان نظام مهندسی استان بایستی با جدیت بیشتری این مسئله را مورد توجه قرار 
دهد.معاون استاندار قم گفت: مهمترین عامل صدمات ناشی از زلزله ی کرمانشاه که 
موجب داغدارشدن هموطنان شد، نتیجه ی عدم توجه به مسائل ایمنی در ساختمان 
ها بود. وی همچنین برگزاری مانور زلزله در طول سال را جهت افزایش آگاهی و آمادگی 
دانش آموزان بسیار موثر دانست و افزود: امیدواریم چنین برنامه هایی براساس زمان 

بندی مشخص تداوم داشته باشند.

حجت الاسلام حسین رحیمی

فضای مجازی، فضای اعتیادآوری است که با دربرداشتن 
اقسام جاذبه ها و احساسات، جامعه را تحریک و با وابسته کردن 
مخاطبانش، محتوای خود را در ذهن آنها نهادینه کرده و پس از 

مدتی، باورهای آن ها را تغییر می  دهد. 
تقریباً اکثر مردم جامعه با مواد مخدر و آثار مخربشان آشنایی 
دارند. موادی که تشخیص خودشان و یا تشخیص مصرف 
کنندگانشان، نیازی به تخصص نداشته و با کمی دقت می توان 

حضورشان را در جامعه حس کرد. اما این همه ماجرا نیست.
دنیای امروز، دنیای سلطه و قدرت طلبی است، دنیایی که 
خیلی ها به دنبال برتری و سروری بر دیگران هستند و حاضر 
هستند در راه رسیدن به این هدف، هر مانعی را از سر راه خود 
بردارند و برای حذف این موانع از راه ها و ابزارهای مختلفی را 

به کار می برند. 
یکی را با جنگ، یکی را با تهدید، یکی را با مذاکر و یکی را 
با تغییر باورها و به راستی این راه آخر، مسیری است به مراتب 

مخرب تر از دیگر روش های نام برده شده است.
خیلی روشن است که بزرگترین خطر برای مستکبران دنیا، 
نیروی اراده ای است که تا پای جان به مقابله با این شیطان 
صفتان خواهد پرداخت. نیرویی که در وجود تک تک مردم 
جامعه باورمند به ویژه جوانان یافت می شود. و اگر نباشد این 

باورمندی، تسلط بر آن جامعه کار سختی نخواهد بود.
بنابراین همه مشکل استکبار برای مقاومت افرادی که برای 
آنها تره هم خورد نمی کنند، همین باورهای شان است. به همین 
دلیل طبیعی است که برای ریشه کن کردن یا تغییر این باورها، 

دست به کار شده و با تمام قوا به میدان بیایند.
بستری مناسب

از آنجایی که تغییر باورهای یک جامعه، نیازمند فعالیتی همه 
جانبه و دقیق و کارآمد است، باید بستری برای این فعالیت ایجاد 
می کردند که مرتعی و جولانگاهی جامع برای همه شیطنت ها 

و برنامه ریزی هایشان باشد. این بستر چیزی نیست جز اینترنت.
فضای اعتیادآوری که با دربرداشتن انواع و اقسام جاذبه ها، 
احساسات جامعه را تحریک و با وابسته کردن مخاطبانش 
احساس نیاز به خود را در ذهن آنها نهادینه کرده و پس از مدتی، 
باورهای آن ها را تغییر می  دهد و گاه آنقدر در این کار حرفه ای 

عمل می کند که واقعا نمی توان فهمید باورها از چه زمانی تغییر 
کردند. چراکه تأثیر گرفتگان این مخدر به راحتی قابل تمیز از 

سایرین نیستند.
به عنوان مثال با طرفدای از بخش عظیمی از باورهای جامعۀ 
شیعی، مخاطب را قانع می کنند که ایشان را با خود هم عقیده 
بداند، بعد با سوألی مغرضانه زیرآب بخش دیگر باورهاش را 
می زنند؛ کاری که با جنگ فزیکی ابداً نمی توانستند انجام دهند 
و همین شبهه افکنی کم کم بخش زیادی از باورهای جامعه را 
به نفع استکبار تغییر می دهد و آن وقت است که مردم همین 
جامعه مقاوم خیال می کنند با دادن افسارشان به دست استکبار 

به فلاح و رستگاری خواهند رسید.
مثال دیگر نمایش دروغین آرامش و لذت جویی بی دغدغه در 
جوامع خوشان از طریق سایت های تفریحی و حتی مستهجن 
است. نمایشی که با تحریک عواطف و شهوات جامعه به خصوص 
مخاطبان جوان، بذر نفرت از آرمان های برخاسته از دین و 
علاقه مندی به باورهای منهای خدا و معاد را در دل آنها کاشته 

و میوه اش می شود مخالفت با مقاومت و علاقه به سازش کاری.
البته نیاز به استدلال ندارد که ابزاری مانند اینترنت، می تواند 
دستمایه جبهه مقاومت قرار گرفته و با آن در جهت تقویت 
باورمندی جامعه بهره برد،  اما این مهم در صورتی اتفاق می افتد 
که استفاده از این بستر فراگیر و پر مخاطب، دغدغه اصلی همه 
کسانی باشد که قدرت و توان مقابله با هجوم نرم دشمن را 
دارند. چرا که اگر این طیف دغدغه مند، اینترنت را خط مقدم 
جنگ فرهنگی علیه باورهای جوامع دین مدار ندانند، جذبه های 
شیطانی این فضا، سرابی است که دائما هَل مِن مخاطب می طلبد 

و آرمانهای شان را به مسلخ کشانده و بی رحمانه سر می بُرد.

فضای مجازی مسلخ گاه باورها 

 علی حبیبی* 

مدارس و نظام تعلیم و تربیت ما، دانش آموزان را برای زندگی فردا آماده نمی 
کنند این مساله امروز نیست بلکه موضوع دهه ها و سال های گذشته بوده که 

عوارض آن همواره در جامعه وجود داشته است. 
واقعیت محتوای آموزش مدارس ما این است که دانش آموزان را برای زندگی 
آینده آماده نمی کند هر چند دانش آموز بتواند در کنکور قبول شود، به عبارتی 
آموزش و پرورش دانش آموزان را بیشتر برای موفقیت در آزمون ها آماده می کند 
و مهارت زندگی و حضور در اجتماع را به آنان نمی آموزد؛ شاید مهمترین عاملی 

که باعث شد که مدارس به چنین راهی بروند تقاضاهای والدین از مدارس است.
والدین از مدارس می خواهند که فرزندان آنان را برای موفقیت در امتحانات پایان 
سال و کنکور آماده کنند و دقیقا مشکل نظام تعلیم و تربیت کشور از این نقطه 

آغاز می شود.
مدارس شاید اعتراضات والدین در خصوص شهریه و کمک های مردمی به 
آموزشگاه ها را نپذیرند اما به تقاضاهای آنان برای افزایش کیفیت آموزش تا حد 

امکان پاسخ مثبت می دهند.
اما اینجا یک پرسش اساسی مطرح است، اینکه آیا مدارس به موضوع پرورش 
و تربیت که کلمه دوم دستگاه آموزش و پرورش کشور است، توجه کافی نشان 

می دهند.
آموزش و پرورش از دو واژه »آموزش« و »پرورش« تشکیل شده و در هیچ جای 
مقررات نیز اشاره نشده که یکی از آنها نسبت به دیگری برتری دارد. بنابراین در 
محتوای آموزشی باید به صورت یکسان به آن توجه شود تا تعلیم و تربیت نسل 

آینده به صورت متوازن انجام گیرد.

پرورش و به عبارتی تربیت فقط به مساله اعتقادی و باورهای دانش آموز ربط پیدا 
نمی کند بلکه به آموزش مهارت های زندگی و اجتماعی یک فرد نیز برمی گردد.

آموزش و پرورش فقط خواندن و نوشتن نیست و هیچکس نیز با دستیابی به این 
مهارت، برای زندگی آینده آماده نمی شود. خواندن و نوشتن مهارتی است برای 
دستیابی به مهارت های دیگر. شاید در گذشته کسی که خواندن و نوشتن بلد بود 
به عنوان فرد باسواد تلقی می شد اما اکنون اینگونه نیست زیرا جامعه با تغییرات و 
تحولات گسترده ای روبرو شده و فرد برای حضور موفقیت آمیز در چنین جامعه ای 

به کسب سواد و مهارت های دیگر نیز نیازمند است.
باید مهارت های مربوط به  بطور مثال دانش آموزان برای حضور در جامعه 
کامپیوتر را بیاموزند تا بتوانند از طریق اینترنت به خیلی از اطلاعات حیاتی و مورد 
نیاز دست پیدا کنند هرچند از مدت ها قبل خیلی از مدارس این آموزش ها را در 
برنامه های فوق خود گنجانده اند، اما محتوای آموزش مدارس هنوز به مهارت های 

روز کمتر توجه می کند.
مطالب آموزش و پرورش به روز نیست و مهارت های روز را به دانش آموزان ارائه 
نمی دهد برای مثال استفاده مفید و موثر از کامپیوتر نیازمند دانستن زبان است اما 
آموزش زبان مدارس مثل گذشته است و فقط کسب نمره و قبولی در این درس 

ملاک است.
با اینحال مهارت های زندگی فقط این نیست، بلکه دانش آموزان باید برای حضور 
موفقیت آمیز در جامعه به مهارت های دیگر مثل شیوه حل مساله، نه گفتن به 
تقاضاهایی در خصوص ورود به آسیب های اجتماعی، تعامل با دیگران، رعایت 

حقوق دیگران و احترام به والدین و بزرگترها آشنایی پیدا کنند.
محتوای آموزش مدارس هنوز دانش آموزان را برای زندگی آینده آماده نمی کند 
چون خروجی های این نظام بخاطر بیگانگی با مهارت های زندگی نمی توانند تعامل 

درستی در جامعه و محیط خانواده برقرار کنند و از طرف دیگر آموزش های مدرسه 
حتی دانش آموزان را توانمند در بازار کار تربیت نمی کند و در یک کلام باید گفت 
که مدارس مثل گذشته خواندن و نوشتن و همچنین آمادگی نسبی برای موفقیت 
در کنکور به دانش آموز می آموزند و از نظر کارآفرینی، اشتغال و همچنین آشنایی 

با مهارت های زندگی چندان موفق عمل نمی کند.
برای نیل به این اهداف باید آموزش و پرورش در محتوای آموزشی خود تجدید 
نظر و مطالبی به دانش آموزان ارائه کند که او را مجهز به انواع مهارت های زندگی 
و اجتماعی کند که در این صورت خیلی از مسائل مربوط به کارآفرینی، اشتغال و 

حتی آسیب های اجتماعی نیز برطرف خواهد شد.

مدارسی که دانش آموزان را برای زندگی آینده آماده نمی کنند 






